
تقدیری خاص از نوع مردمی برای آدمی خاص

صفحه 3

یادداشت 

?....... کاظم گلخنی 

اپراتور ایرانسل اخیرا با بستن قرار دادی با 
اداره ورزش و جوانان شهرستان جاسک 
اقدام به اجــرای جانمایی و  پی کنی در 
مقابل ســالن تربیت در محله لوران شهر 
جاســک برای نصب دکل تقویتی  کرده 
اســت، اما شهرداری جاســک به تازگی 

مانع از اجرای این طرح شده است.  
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  شنبه 30 دی  1402 

  8 رجب  1445 

  20 ژانویه   2024 

  شماره 4336  

  8 صفحه 

  دهه چهارم سال سی و دوم

  قيمت  5000 تومان  

قيمت انواع ميوه و تره بار از تاریخ 1402/10/16 

تا اطلاع ثانوي شهرستان بندرعباس

حداکثر خرده 
فروشی»ریال«

نوع ميوه ردیف

391.000 پرتقال نافی جنوب 1

402.500 پرتقال تو سرخ  2

230.000 پرتقال شمال  3

230.000 پرتقال مارسلین  4

172.500 پرتقال محلی  5

منبع : سازمان سازمان ساماندهی مشاغل شهری و فرآورده های کشاورزی  

برای دریافت اطلاعات بیشتر به  سایت روزنامه www.nhn.ir مراجعه کنید
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اصلاح قانون چک؛ اهدافی 
که محقق شد و اصلاحاتی 

که همچنان نياز است

اصــاح قانــون صدور چــک که پنج 
ســال از اجرای آن می گــذرد، اگرچه 
گشــایش هایی را برای وصــول آن و 
مبادلات مالی بین فعالان اقتصادی به 
همراه داشت و ســبب کاهش زندانیان 
چک شد اما برای تحقق کاهش ورودی 
پرونده های چک به محاکم قضایی، به 

اصاحات بیشتری نیاز است.

فرزندآوری!

?.. نوشته ی: راشدانصاری)خالو راشد(
مدتــی قبــل در جشــنواره ای ادبــی 
شــرکت کردم که با موضوع »خانواده و 

فرزندآوری«، برگزار شد.
در این جشــنواره حدود یکصد شــاعر 
حضور داشــتند که از ایــن تعداد بیش 
از ۹۰ درصد عزیزان، پیشکســوت و از 

شاعران کهنسال کشور بودند. 

رییس شورای تامین دام:
دام زنده و گوشت 

قرمز به ميزان کافی 
در بازار موجود است  

هیات چهار نفره تجاری جمهوری 
اسلامی موریتانی با سفر به هرمزگان؛

دوره آموزشی اصول 
مدیریت ماهيگيری را فرا 

گرفتند

عمليات بازسازی 
فاز نخست 

ورزشگاه خليج فارس

اجتماعي    ، هنگي فر سياسي،  روزنامه 

ندای هرمزگان - مرضیه دشتی 
به همت اتاق بازرگانی هرمزگان با حضور محمد رضا 
صفا رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی 
هرمــزگان، علیرضا نصیــری رئیس پــارک علم و 
فناوری هرمزگان، حسن روحانی تازیانی نائب رئیس 
اتــاق بازرگانی هرمزگان، پیــام رضایی دبیرکل اتاق 
بازرگانی هرمزگان، رئیس انجمن جوانان اتاق بازرگانی 
هرمزگان و جمعی از تجــار و کارآفرینان جوان دفتر 

انجمن جوانان کارآفرین هرمزگان افتتاح شد . 
بــه گزارش ندای هرمــزگان، رئیس اتــاق بازرگانی 
هرمزگان با بیان اینکه یکی از ارکان اتاق ایجاد انجمن 
ها جهت پیشرفت اقتصاد و کارآفرینی در استان است 
، گفت : برای پشــبرد این اهداف انجمن کارآفرینان 
جوان اتاق بازرگانی هرمزگان به همت جوانان بازرگان 
و کارآفرین اتاق بازرگانی هرمزگان که سرمشــق آن 
ســینا راد است ایجاد شــد . محمدرضا صفا، با اشاره 
به اینکه امیدوارم این انجمن پایه جذب جوانان نخبه 
کارآفرین در هرمزگان باشــد، عنــوان کرد: همانطور 
که تا به حال حمایت های بی دریغی از ســوی اتاق 
بازرگانی از انجمن های دیگر شده است قول می دهیم 
با تمام امکاناتی که در اختیار داریم از این انجمن نخبه 

حمایت کنیم .
صفــا هدف از ایجاد این انجمن را آشــنایی  جوانانی 
کــه وارد چرخه بازرگانی ، تجــارت ، صنعت ، معدن 
و کشــاورزی  می شــوند با ابعاد کارهای اجتماعی و 
اقتصادی و زیرساخت های اقتصادی مشخص شده و 
حمایت و گســترش ایده ها و خاقیت های جوانان و 
همچنین ایجاد اشتغال دانست . رئیس اتاق بازرگانی، 
صنایع، معادن و کشــاورزی هرمزگان ، با بیان اینکه  
این انجمن با حمایت و گسترش ایده ها و خاقیتهای 
جوانان پایه ریزی شده اســت، مطرح کرد:  ترویج و 
سرعت بخشیدن به کارآفرینی و توسعه فضای کسب 

کار، هدف عمده تاســیس انجمــن جوانان کارآفرین 
اســت. این مســئول در رابطه با اعتبارات این انجمن 
، یادآور شــد : اتــاق بازرگانی هرمــزگان  از صفر تا 
1۰۰ کنــار انجمن بوده و با در اختیار گذاشــتن تمام 
امکانات مجموعه تحت مدیریت اتاق و ســالن های 
اتاق بازرگانی و هر چیزی کــه این انجمن و جوانان 
نیاز داشــته باشند در کنارشــان هستیم و در حد توان  
فراهم می کنیم .  صفا در بخش دیگری از سخنانش 
تصریح کرد: در سه ماهه آتی 2 انجمن صنایع استان 
هرمزگان و انجمــن کارآفرینان بانوان راه اندازی می 
شــود . نائب رئیس اتاق بازرگانی هرمزگان نیز در این 
آئین گفت: اقتصاد همیشه در گذر است و مسیر توسعه 
نیز از مسیر تبدیل و تغییر عبور می کند و نقطه اتکاء 
این مهم را جوانان به وجود می آورند . حسن روحانی 
تازیانی افزود: در سراســر جهان و همچنین در ایران 
اتاق بازرگانــی توجه ویژه ای به حضور جوانان جهت 
توسعه و پیشبرد اهداف با تکنولوژی و امکانات مدرن 
و به روز دارد و این مهم با تشکیل انجمن کارآفرینان 

جوان اجرایی شده است .

روحانــی تازیانی عنوان کرد: بــا توجه به جوان بودن 
اعضای این انجمن یکی از امتیازات  پیوند بین تجربه، 

خاقیت و نوآوری در اقتصاد و تجارت است .
وی، بــا بیان اینکه اتاق هــای بازرگانی  بحث های 
حاکمیتــی را ندارند و همیشــه طبــق قانون بحث 

هــای مشــورتی را دارند، مطرح کــرد: انجمن ها به 
عنوان بحث مشــورتی باید جهــت تصمیمات بهتر 
بــرای بخش کارآفرینی مســائل این بخش را جهت 
شناسایی، تســهیل و رفع نیازهای کارآفرینی جوانان 
به دســتگاه حاکمیتی و اجرایــی منتقل کنند . رئیس 
انجمن جوانــان کارآفرین اتــاق بازرگانی هرمزگان 
در آئیــن افتتاح دفتر انجمن جوانــان کارآفرین اتاق 
بازرگانی هرمــزگان با قدردانی از حمایت های رئیس 
و سایر اعضای اتاق بازرگانی هرمزگان برای تشکیل 
این انجمن گفت: براســاس اساسنامه انجمن جوانان 
کارآفرین اتاق بازرگانی هرمزگان، جوانان تا ســن 3۹ 
ســالگی می توانند عضو انجمن شــوند.  سینا راد، با 
بیان اینکه حوزه فعالیت انجمن جوانان کارآفرین اتاق 
بازرگانی هرمزگان در ســطح استان است، خاطرنشان 
کرد: اعضای جوان، باانگیزه و پرانرژی این انجمن از 
تجربیات اعضای باتجربه اتاق بازرگانی هرمزگان نیز 
بهره مند شــوند  تا به رشــد و پویایی لازم برسند و 
مهــارت های مدیریتی و کارآفرینــی را بیاموزند.  راد 
افزود: انجمن نوپای جوانــان کارآفرین اتاق بازرگانی 
براساس قانون بهبود محیط کسب و کار تاسیس شده 
اســت.  وی توضیح داد: در بین 32 اتاق بازرگانی در 
کشور انجمن جوانان کارآفرین هرمزگان که در بهمن 
ماه سال گذشته تاسیس شد به عنوان نهمین انجمن 

در کشور فعالیت خود را آغاز کرد. 

موضوع مزایده: روغن ضایعاتی

شــرکت فولاد هرمزگان جنوب درنظر دارد مقدار 5۰،۰۰۰ لیتر روغن ضایعاتی خود را از طریق مزایده عمومی مطابق 
جدول ذیل به فروش برســاند. اشخاص حقیقی و حقوقی می توانند مطابق جدول زمانی انجام مزایده )به استثنای ایام 
پنجشنبه و تعطیل رسمی( پس از واریز مبلغ 5۰۰/۰۰۰ ریال به شماره حساب ۰1111111۰۰۰۰8 نزد بانک ملی شعبه 
گمرک بندرعباس بنام شــرکت فولاد هرمزگان جنوب و ارســال فیش واریزي به شماره فکس 3353۰۰55-۰76 و یا 

پست الکترونیک soleimani.m@hosco.ir نسبت به اخذ اسناد مزایده و هماهنگی جهت بازدید اقدام نمایند.
متقاضی بایســتی در فیش واریزی مشخصات کامل خود، شماره تماس و شماره مزایده را جهت دریافت اسناد مربوطه 

قید نماید.
لازم به ذکر اســت جهت شــرکت در مزایده بازدید از موضوع مزایده و نمونه گیری قبل از ارائه پیشنهاد قیمت توسط 
متقاضی الزامی میباشــد و در صورت عدم بازدید و ارائه پیشــنهاد قیمت، هیچگونه عذر و بهانه ای از متقاضی مبنی بر 

عدم آگاهی از وضعیت کیفی، قابل پذیرش نمیباشد.

مبلغ ضمانت )ریال(مقدار )لیتر(شرح کالاشماره مزایده

5درصد مبلغ کل پیشنهادی5۰،۰۰۰روغن ضایعاتی۰2۰422

متقاضیان شرکت در مزایده بایستی مبلغ ضمانت شرکت در مزایده را به صورت ضمانت نامه بانکی و یا واریز 
نقدی به شماره حساب قید شده تهیه و ارائه نمایند.

جدول زمانی انجام مزایده:

 تاریخ شروع فروش
آخرین مهلت تحویل تاریخ پایان فروش اسناداسناد

تاریخ گشایش پاکت هاپاکت 

 14۰2/11/15 تا ساعت14۰2/1۰/2814۰2/11/1۰
12:۰۰14۰2/11/17

محل تحویل پاکت ها و هماهنگی جهت بازدید:

بندرعباس، کیلومتر 13 جاده اســکله شــهید رجایي، شــرکت فولاد هرمزگان جنوب، ساختمان هرمز1- اتاق 
1۰۹- واحد فروش خدمات و اقام مازاد.

همچنین متقاضیان محترم براي آگاهي بیشتر مي توانند در ساعات اداري با شماره تلفن  31888564-۰76 و  
همراه ۰۹17۹5۹8714 آقای عسکری زاده 

 www.hosco.ir یا 3353۰۰3-۰76 داخلي 8564  تماس حاصل فرمایند و یا به ســایت فولاد هرمزگان
مراجعه نمایند.

شرکت فولاد هرمزگان جنوب

رییس شــورای هماهنگی فعالان اقتصادی مناطق 
آزاد کشــور بزرگترین چالش گردشگری جزیره را 
کمبــود پرواز عنوان کرد و گفــت: کمبود پرواز در 
کیــش یک رکود پنج ســاله را رقــم زده که باید 

چاره ای برای آن اندیشیده شود.
به گزارش ایرنا، »رحمان ســادات نجفی« در گفت 
و گو بــا خبرنگاران با بیان اینکــه کمبود پروازها 
بزرگترین آســیب را بــه رویدادهــای ملی و بین 
المللــی در جزیره کیش وارد کرده اســت، اظهار 
کرد: طراحی و اجرای رویدادهای مختلف با هدف 
جذب گردشــگر با وضعیت پروازی موجود، نه تنها 

کمکی به رونق بازارهــا نخواهد کرد بلکه با توجه 
به محدودیت در تعداد پروازها، سبب افزایش تقاضا 

و نهایتا افزایش قیمت بلیط و کمبود آن می شود.
وی ادامه داد: جزیره کیش از هر طرف توسط آب 
احاطه شــده و دوری آن از پایتخت سبب شده تا 
اکثر تردد ساکنان این جزیره از طریق هوایی باشد؛ 
در صــورت کاهش پروازها و افزایش قیمت آن نیز 

بیشترین آسیب را کیشوندان می بینند.
مدیرعامــل جامعــه بازاریــان و بازرگانان کیش 
با بیــان اینکه کمبــود پروازها، اقتصــاد مناطقی 
همچون کیش که وابســته به ســفر هوایی است 

را بــا خطر جدی ورشکســتگی مواجــه می کند، 
اضافــه کــرد: تنهــا 2 مــاه از ســال جاری باقی 
مانــده و تقارن نوروز 14۰3 با ماه رمضان ســبب 
کاهش مســافران نــوروزی امســال خواهد بود؛ 
 از ســازمان منطقــه آزاد کیــش بعنــوان نماینده 
حاکمیت درخواســت می کنیم برای برون رفت از 
وضعیت فعلی و جلوگیری از خروج سرمایه گذاران 
از منطقه، نســبت به افزایــش پروازها و رایزنی با 
وزارت راه و سازمان هواپیمایی کشوری اقدام کند 
تا شاهد بازگشت امید به رونق دوباره کیش باشیم.

به همت اتاق بازرگانی هرمزگان؛ 

دفتر انجمن جوانان کارآفرین هرمزگان افتتاح شد 

رییس شورای هماهنگی فعالان اقتصادی مناطق آزاد کشور:

کمبود پرواز بزرگترین مشکل گردشگری جزیره کيش است

 فضلی: چای دبش دین اگر دچار اختلاس شده، ولی ما همچنان نيازمند خوردن چای هستيم!

عکس: زینب نورالدینیعکس: زینب نورالدینی



خبر

تشنگی در بشاگرد؛

کمبود آب در 
سیت و ماستی 

قرار بود ســال پر آبی را پشــت بگذاریم اما این چنین 
شــد و برعکس میزان بارش ها نسبت به سالهای قبل 
هم کاهش داشت کاهش بارش ها حتی در بشاگرد که 
بیشترین میزان بارندگی را در استان دارد اثر گذار شده 
و حالا اهالی دهســتان سیت و ماســتی بخش گافر و 

پارامونت از بی آبی خبر می دهند .
به گــزارش ندای هرمزگان، بخشــی از روســتاهای 
شهرســتان بشــاگرد به دلیل عدم اتصال به خط لوله 
 انتقــال از آب هــای ســطحی همچون چشــمه ها ، 
 رودخانه ها و آب پشــت ســد های آبخیز داری بهره 
می گیرند و با انتقال آب از این منابع به مخازن روستایی 

از این آب ها  استفاده می کنند.
 البتــه در مورد بهداشــتی بــودن یا نبــودن این رویه 
بهره گیری از آب جای تامل اســت اما فعلا یه ســبب 
کاهش بارش همین موهبت هم در حال از دست رفتن 
اســت . در همین پیوند مدیرکل هواشناسی هرمزگان 
گفت: بارش های موسمی )مونسون( امسال در بشاگرد 
در تیر ماه ۱۴۰۲ در مقایســه با سال گذشته ۸۷ درصد 

کاهش داشته است.
سعید رنجبر مدیرکل هواشناسی هرمزگان با بیان اینکه 
بارش های مونســون در بشــاگرد هرمزگان ۸۷ درصد 
کاهش یافت،  افــزود: در تیر ماه ۱۴۰۲ در سردشــت 
بشــاگرد ۱۶.۶ میلی متر باران باریــد، در حالی که در 
تیرماه ۱۴۰۱ این بارش هــا ۱۳۴.۲ میلی متر گزارش 
شــد. وی افزود: براساس پیش بینی های فصلی، پیش 
از این انتظار می رفت بارش های مونســون با کاهش 

همراه باشد که تا اینجای کار این گونه بوده است.
چنــدی قبل و در همین پیوند مدیرعامل شــرکت آب 
و فاضلاب هرمزگان بیان داشــت : شهرستان بشاگرد 
ظرفیت بهره مندی از دو ســد جگین و سهران را دارد 
که در همین راستا بخشی از شهرها و روستاهای آن از 
طریق ســد جگین و بخشی دیگر از طریق سد سهران 

تامین آب می شوند.
عبدالحمیــد حمزه پــور در عین حال اســتفاده از این 
ظرفیت را پرهزینه و زمانبر عنوان کرد و افزود: وضعیت 
جغرافیایی بشاگرد و کوهســتانی بودن روستاها باعث 
شــده تا برای تامین آب مورد نیاز مردم رقم بالایی در 
نظر گرفته شود. وی ادامه داد، در حال حاضر ۸ روستا و 
یک شهر با جمعیتی بالغ بر شش هزار نفر از خط انتقال 
جگین به سردشــت و  ۱۳ روستا و یک شهر با جمعیتی 
بالغ بر ۸ هزار نفر از خط انتقال سد سهران به گوهران 

از نعمت آب شرب بهره مند شده اند .

    هرمزگان

شماره  ۴۳۳6
شنبه 
30  دی   1402 2

یادداشت ?....... کاظم گلخنی

مناقشه جانمایی دکل ایرانسل  

اپراتور ایرانسل اخیرا با بستن قرار دادی با اداره ورزش 
و جوانان شهرستان جاســک اقدام به اجرای جانمایی 
و  پــی کنی در مقابل ســالن تربیــت در محله لوران 
شهر جاسک برای نصب دکل تقویتی  کرده است، اما 
شهرداری جاســک به تازگی مانع از اجرای این طرح 

شده است.  
طبق اطلاع واصله شهرداری به مجری این طرح اعلام 
کرده چون دکل در محوطه پیاده رو واقع شده بایستی 
تا میزان ۲ متر محل اســتقرار دکل عقب نشینی کند 
کــه به گفته مرادی مدیر اداره ورزش جاســک با این 
خواســته عملا دکل جلوی در سالن ورزشی واقع می 
شــود .  در همین پیوند بادروج نماینده اپراتور ایرانسل 
به ندای هرمزگان بیان داشت: همچنان که چندین بار 
در روزنامه ندای هرمزگان به آن پرداخته شده وضعیت 
آنتن دهی و اینترنت برخی محلات شهر جاسک نظیر 
محله لوران، کوی فرهنگیان، منازل ســازمانی سپاه و 
محله مسکن مهر شرایط مســاعدی ندارد لذا شرکت 
ایرانســل در نظر دارد با نصب یک دکل باعث تقویت 
پوشــش آنتن دهی شود و اینترنت پر سرعت به مردم 

این محلات تقدیم کند . 
بادروج گفت: بعــد از موافقت با اداره ورزش و جوانان 
جاسک و بستن قرارداد کارشناسان محل دقیق نصب 
این دکل را شناســایی و این طرح آماده اجرا شــد، اما 
شــهرداری به تازگی با این بهانــه که اجرای دکل در 
محوطه پیاده رو واقع شــده مانع از اجرای آن شــده 
است. وی گفت: با توجه به اینکه شناسایی محل برای 
اجرای دکل از قبل انجام شــده، دیگر امکان تغییر آن 
وجــود ندارد و در صورت اصرار شــهرداری عملا این 
طرح متوقف خواهد شــد که با توجه به شرایط بد آنتن 
دهی و اینترنت محلات یاد شده خبر خوبی برای مردم 
جاسک محسوب نمی شــود و امیدواریم شهرداری از 
این اصرار دست برداشته و اجازه دهد طرح نصب دکل 

ایرانسل در محله لوران اجرا شود. 
از گفته های نماینده ایرانســل چنیــن بر می آید که 
اگر طرح مذکور منتفی شــود، امکان اجرای مجدد آن 
تا مدتها فراهم نخواهد شــدو لذا با توجه به مشکلات 
معظم ارتباطی در بخشی از شهر جاسک ، به نظر می 
رسد بهتر است مسئولان شهری برای حل این مناقشه 

چاره اندیشی کنند.

ندای هرمزگان - گروه اقتصادی 
هیات چهار نفره تجاری جمهوری اســلامی موریتانی با سفر به 
هرمزگان از ظرفیت های شیلاتی این استان بازدید کرده و دوره 

آموزشی »اصول مدیریت ماهیگیری« را فرا گرفتند.
به گزارش ندای هرمزگان، مدیــرکل دفتر امور صید و صیادی 
سازمان شیلات ایران، جمهوری اسلامی موریتانی در این مراسم 
بازدید هیات تجاری جمهوری اسلامی موریتانی از ظرفیت های 
شیلاتی هرمزگان را فرصتی برای بهره وری بیشتر در حوزه های 
شــیلاتی ۲ کشــور عنوان کرد و از اســتقبال هرمزگان برای 
سرمایه گذاری شــیلاتی و افزایش تعاملات در حوزه شیلات با 

این کشور خبر داد.
رضا عباس  پورنادری با بیان اینکه ظرفیت های شیلات هرمزگان 
می تواند محور توســعه بیش از پیش اســتان هرمزگان به ویژه 
در نواحی ســاحلی شرق و غرب استان شــود، افزود: مجموعه 
فعالیت های شیلات اســتان هرمزگان به الگویی درخشان ملی 
و بین المللی تبدیل شــده که مورد استقبال کشورهای دیگر نیز 

قرار گرفته است.
مدرس دوره آموزشــی اصول مدیریت ماهیگیری، با اشــاره به 
برگزاری دوره آموزشی در هرمزگان برای هیات مدیران شیلاتی 
جمهوری اســلامی موریتانی ابراز کرد: هدف بازدید این هیات 
از ایــران در واقع تکمیل آموزش، آشــنایی ملموس و نزدیک با 
توانمندی هــای صیادی، صنعتی، آبزی پروری، بررســی خرید و 

تجهیزات صید و صیادی از ایران، آشنایی با صنایع عمل آوری، 
بســته بندی و فرآوری محصولات دریایی ایــران، امکان خرید 
شــناورهای صیادی از ایران و دعوت از بخش خصوصی کشور 

جهت ایجاد صنایع شیلاتی در این کشور است.
مدیرکل شــیلات هرمزگان نیز معرفی ظرفیت های شــیلاتی، 
اســتقبال و تمایل به همکاری و سرمایه گذاری متقابل، ارتقای 
روابط و تحکیم روابط بین المللی را از مهم ترین دســتاوردهای 
سفر این هیات موریتانی به استان عنوان و تصریح کرد: حضور 

هیات های اقتصادی و سرمایه گذار خارجی و به طور کلی حمایت 
از فعالیت هــای بخش خصوصی و ارزآوری از این مهم، از جمله 

اقدامات مناسب دولت مردمی در عرصه های بین المللی است.
مسعود بارانی، برخورداری از ظرفیت صید افزون بر۳۲۰ هزار تنی 
هرمزگان، وجود ۹۷ واحد صنایع شیلاتی، حدود ۵۰ هزار هکتار 
ظرفیت مســتعد پرورش میگو، بیــش از ۱۱۳ هزار تن ظرفیت 
تولیــد ماهیان دریایــی در قفس را از مهم تریــن ظرفیت های 

شیلاتی استان برشمرد.
وی یادآورشــد: برخورداری از واحدهــای تولید و تکثیر جلبک، 
ماهیان زینتی آب شــور و شــیرین، پرورش ماهیان خاویاری و 
گرمابــی، بیش از ۳۵هزار نفر صیــاد و ۱۹ بندر صیادی، بخش 

دیگری از ظرفیت های شیلاتی استان است.
هیــات جمهوری اســلامی موریتانی، از کارخانــه تن ماهی در 
بندرعبــاس، بازار ماهی فروشــان بندرعبــاس و بندر صیادی 
بندرعباس بازدید کردند و در ادامه سفر به هرمزگان، عازم جزیره 

قشم برای بازدید از ظرفیت های شیلاتی این شهرستان شدند.
جمهوری اســلامی موریتانی کشوری در شمال غربی آفریقا به 
پایتختی »نواکشوط« است. زبان رسمی موریتانی عربی و واحد 

پول آن »اوقیه« است.
نام این کشــور از نام »موریطنیه« گرفته شده که یک پادشاهی 
اقوام بربر بود که از ســده ســوم پیش از میلاد تا ســده هفتم 

میلادی بر بخش هایی از شمال آفریقا حکومت می کرد.

هیات چهار نفره تجاری جمهوری اسلامی موریتانی با سفر به هرمزگان؛

دوره آموزشی اصول مدیریت ماهیگیری را فرا گرفتند
?....... کاظم گلخنی 

نویسنده  و روزنامه نگار

ی هرمزگان ندا

  اداره کل راه وشهرســازی اســتان هرمزگان در نظر دارد مناقصه عمومی همزمان با ارزیابی بصورت یکپارچه  جهت پروژه اجرای محوطه ســازی مسکن مهر رضوان 
میناب به شرح جدول ذیل و بر اساس مشخصات فنی منضم به اسناد ارزیابی و مناقصه از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت)ستاد ایران( برگزار نماید:

برآورد اوليه بر اساس فهرست بها شهرستاننام پروژه
راه و باند 1402)ریال(

مبلغ تضمين شركت در 
مناقصه )ریال (

مدت اجراي 
پروژه)ماه(

 اجرای محوطه سازی مسکن مهر
 بر اساس آيین نامه232/401/066/304مینابرضوان میناب

3ماهتضمین معاملات دولتي

1- نوع فراخوان: مناقصه عمومی همزمان با ارزیابی به صورت یکپارچه
2- نام ونشاني دستگاه مناقصه گزار : اداره کل راه و شهرسازی استان هرمزگان

3- موضوع مناقصه : اجراي عملیات اجرای محوطه سازی مسکن مهر رضوان میناب  و سایر آیتمهاي موردنیاز بر اساس نقشه ها و  مشخصات فني اجرایي منضم به اسناد مناقصه
4- زمان و محل توزيع/فروش

- زمان شروع توزیع اسناد مناقصه :روز شنبه مورخ  ۱۴۰۲/۱۰/۳۰ ساعت ۱۵.۰۰
- زمان پایان توزیع اسناد مناقصه : روزسه شنبه مورخ  ۱۴۰۲/۱۱/۰۳ساعت ۱۵.۰۰

5- محل دريافت اسناد مناقصه : کلیه مراحل فروش و تحویل و بازگشایی اسناد از طریق سایت تدارکات الکترونیکي دولت) ستاد ایران ( انجام می گردد.
6- مهلت تحويل اسناد از سوي مناقصه گران : سایت تدارکات الکترونیکي دولت) ستاد ایران (

- مهلت و زمان  ارسال پیشنهادات : روز سه شنبه مورخ    ۱۴۰۲/۱۱/۱۷ساعت  ۱۵.۰۰
7- موارد الزامي و مهم:

الف-ارائه گواهي صلاحیت ایمني الزامي است. 
ب-ارائه آخرین حسابرسی شرکت الزامی می باشد.

8- شرايط مناقصه گران:  الف( داشتن شخصیت حقوقي 
ب( داشتن توانایي ارائه ضمانتنامه بانکي شرکت در مناقصه و ضمانتنامه انجام تعهدات 

پ( داشتن ظرفیت خالي 
   sajarnew.mporg.ir پ( داشتن ظرفیت خالی بر اساس سایت

  د(داشتن رتبه حداقل ۵ راه و ترابری
9- تاريخ بازگشــايي پاكت ها: روز  چهارشــنبه  مورخ   ۱۴۰۲/۱۱/۱۸ ساعت ۱۰ در محل دفتر مدیریت واقع در ساختمان شــماره ۱ اداره کل راه و شهرسازی هرمزگان-میدان 

ابوذر-جنب ساختمان دادگستری-ساختمان شروین 
Setadiran.ir, http://iets.mporg.ir  : جهت کسب اطلاعات بیشتر مي توانید به سایت هاي زیر مراجعه نمایید

اداره ارتباطات و اطلاع رسانی راه و شهرسازي هرمزگان

ندای هرمزگان - گروه اقتصادی 
مدیر تعاون روســتایی هرمزگان از رشد ۸۰ درصدی حسابرسی 

شرکت های تعاون روستایی هرمزگان خبر داد.

به گزارش ندای هرمزگان، عیســی برخورداری پور در نشســت 
شــورای اداری ایــن مدیریت اظهار کرد: در راســتای نظارت بر 
عملکرد تشکلها، زمینه تداوم فعالیت ها بر مبنای قانون و ممانعت 
از بروز تخلفات و افزایش شــفافیت در حوزه تشکل های تعاون 
روســتایی تعداد اهداف حسابرســی و نظارت بخش تشکل های 
تعاون روســتایی در سال ۱۴۰۱ در مقایسه با سال قبل تر با رشد 

۸۰ درصدی همراه بود.  
وی بــا بیان اینکه به منظــور نظارت هرچه بیشــتر بر عملکرد 
اتحادیه و شــرکت های تعاونی روستایی این تعاونی ها حسابرسی 
شــده اند، گفت: تحقق ایــن رقم به منزله افزایش پوشــش ۸۰ 
درصدی حسابرسی ها نسبت به مدت مشابه است. برخورداری پور 
تصریح کرد: به منظور اعتماد ســازی و جلب مشارکت اعضا برای 
شفاف ســازی در معاملات اقتصادی، تعاونی ها گروه های مختلف 
جهت حسابرسی و نظارت بر کار شــرکت های تعاونی روستایی 

هرمزگان انتخاب شده اند.
مدیر تعاون روستایی هرمزگان افزود: بررسی صورت حساب های 
مالی، بررسی ترازنامه شــرکت ها و اتحادیه های تعاونی روستایی 

و کشاورزی و بودجه سالانه از جمله موارد حسابرسی می باشد.
وی با بیان اینکه ســال گذشته از ۷۳ تشکل ۴۰ تشکل تعهدات 
حسابرســی آنها محقق شــده تصریــح کرد: امســال با تلاش 
حسابرســان اعزامی ۹۳ درصد اتحادیه ها و شــرکتهای تعاونی 
روستایی، تعاونی تولید و کشاورزی با تعداد ۷۳ تشکل حسابرسی 
شــده اند. مدیر تعاون روستایی هرمزگان افزود: حسابرسی از این 
تعاونی ها توســط اکیپ های مختلف انجام شــد و نسبت به سال 

گذشته ۸۰ درصد رشد داشته است.
وی بیان داشت: این حسابرســی ها به منظور اعتمادسازی، جلب 
مشــارکت اعضا و شفاف ســازی در معاملات اقتصادی تعاونی ها 

انجام شده است.

رشد ۸۰ درصدی حسابرسی تعاونی های روستایی هرمزگان

ندای هرمزگان - گروه خبر 
رئیــس کمیته امداد منطقــه دو بندرعباس گفت: تعداد 
۷۴ دســتگاه کولر گازی بین مددجویان تحت حمایت 

این نهاد که فاقد لوازم سرمایشی بودند، توزیع گردید.
به گــزارش ندای هرمزگان، محمــود جاودان با اعلام 
این خبر اظهار داشت: در راستای کمک به تامین لوازم 
ضروری زندگی نیازمندان، تعداد ۷۴ دستگاه کولر گازی 

بین مددجویان تحت حمایت ایــن نهاد که فاقد لوازم 
سرمایشی بودند، توزیع گردید.

جاودان با اشــاره به اینکــه ارزش هرکولر گازی  ۲۵ 
میلیون تومان می باشــد، افزود: بــرای تهیه این تعداد 
کولــر از نوع پنجــره ای  بالغ بر یــک میلیارد و ۸۵۰ 

میلیون تومان هزینه شده است.
رئیس کمیته امداد منطقه دو بندرعباس با تاکید بر اینکه 
اولویت اهدای لوازم ضروری به نیازمندان براساس نیاز 

سنجی انجام شده در سامانه امداد هوشمند خانواده های 
فاقد لوازم سرمایشی شناســایی می شود، ادامه داد: از 
ابتدای ســال ۱۴۰۲ تا کنون چندین مرحله توزیع لوازم 
سرمایشــی بین مددجویان تحت حمایت این نهاد بوده 
اســت که تا هم اکنون تعداد ۴۷۶ دستگاه کولر گازی 
تامیــن و تقدیم خانواده های معزز تحت حمایت کمیته 

امداد منطقه دو بندرعباس شده است.

توزیع ۷۴ دستگاه کولر گازی بین مددجویان بندرعباسی

ندای هرمزگان - گروه فرهنگی 
مدیــر میراث فرهنگی، صنایع دســتی و گردشــگری 
ســازمان منطقه آزاد قشــم از فعالیــت ۱۱۰ اقامتگاه 
بوم گــردی در بزرگ ترین جزیــره ایرانی خلیج فارس 
خبر داد و گفت: این منزلگاه ها هر ساله پذیرای صدها 
هزار گردشــگر داخلی و خارجی ورودی به سرزمین آب 

و آفتاب هستند.  
به گزارش ندای هرمزگان، رســتم گورانی افزود: غنای 
میــراث فرهنگی و گرانقدریِ موهبــت های طبیعی و 
جغرافیایی در سرزمین کهن سال ایران و جزیره تمدنی 
قشم، دست کم بر ساکنان این مرز و بوم پوشیده نیست. 
وی ادامه داد: ایرانیان و ســاحل نشــینان جزایر متعدد 
خلیــج فــارس از دیرینگی تمدن ایــن جزیره و تحول 
آن در طول تاریخ آگاهند و بــه خوبی می دانند که در 
روزگار قبل از اسلام به این سرزمین »بنوکاوان«، »ابن 
کوان«، »برخت«، »ابرکافــان« و »لافت« می گفتند 
که به تدریج این اسامی به فراموشی گرایید و نام های 

»کشم« و »قشم« متداول گشت. 
مدیــر میراث فرهنگی، صنایع دســتی و گردشــگری 
ســازمان منطقه آزاد قشم توضیح داد: واقعیت این است 
که قشم »جهانی« در یک مرز است، جهانی که دارای 
۳۰ مکان طبیعی و بیش از ۲۰۰ محوطه تاریخی است. 
گورانــی با بیان اینکه جزیره قشــم بزرگ ترین جزیره 
ایران اســت که در شــمال غربی تنگه هرمز قرار دارد، 
گفت: همین ویژگی، اهمیت گردشگری آن را دوچندان 

کرده است. 
وی با بیان اینکه سفر به جزیره قشم صرف نظر از استفاده 
های گوناگون، مانند بازدید از آثار تاریخی و اســتفاده از 
ســواحل خلیج فارس، از نظر اقتصــادی نیز مقرون به 
صرفه است، افزود: اقامتگاه های بوم گردی نگین خلیج 
فــارس که ۹۵ درصد از آنها در غــرب این جزیره قرار 
دارنــد با بهره گیری خردمندانه از منابع طبیعی و محیط 
زیست نقش مهمی در توانمندسازی جوامع محلی دارند 
 و موجب توزیع متوازن گردشگران در سراسر این جزیره

شده اند. 
وی گفــت: مهم ترین تمایز مراکــز اقامتی بوم گردی 
غرب این جزیره داشــتن سبک سنتی با عناصر منحصر 
بــه فرد طبیعــت و اقلیم نگین خلیج فارس اســت که 
گردشگران زیادی را به سمت خود جذب و مالکان این 
مراکز را اصرار به داشتن این سبک زندگی کرده است.

مدیــر میراث فرهنگی، صنایع دســتی و گردشــگری 
ســازمان منطقه آزاد قشــم از برگزاری دوره آموزشی 
قوانیــن و مقــرارت مدیریــت و اداره اقامتــگاه های 
بومگردی این جزیره بــا حضور جمعی از متولیان حوزه 
گردشگری ســرزمین عجایب هفتگانه خلیج فارس در 
روستای گردشگری ســهیلی سرزمین آب و آفتاب خبر 
داد. وی اضافه کرد: این اقامتگاه ها ضمن ارایه خدمات 
مناسب به گردشگران منطبق با فرهنگ و سنت جزیره 
قشــم اداره می شــوند و نقش مهمی در آشنایی آنها با 

تاریخ دیرینه جزیره بر عهده دارند.
به گفته گورانی، در اداره اقامتگاه ها، قوانین و مقررات، 
عوامل اقتصادی، عوامــل اجتماعی- فرهنگی، عوامل 
محیــط بومی و نیروی انســانی به عنــوان پنج محور 
اصلی به شــمار می رونــد و دوره آموزشــی قوانین و 
مقــرارت مدیریت و اداره اقامتگاه های بومگردی نیز با 
هدف ارتقای کیفیت خدمات ارایه شــده به گردشگران 
برگزار شــد. وی تصریح کرد: هدف ما تنها توسعه کمی 
اقامتگاه هــای بومگردی نیســت بلکه توســعه کیفی، 
آموزش اصولی و نظــارت صحیح از جمله برنامه هایی 

است که برای این حوزه در دست اجرا است.

۱۱۰ اقامتگاه بوم  گردی در قشم فعال است 



فرهنگ

انقلاب اسلامی و بازار نشر؛
مروری بر »دلایل پایایی و 

دوام انقلاب اسلامی ایران« 
 

رهبری انقاب اســامی تاکید می کننــد که هیچ چیزی 
از قانون بالاتر و عزیزتر نیســت: »در دنیا معروف است، 

می گویند قانون بد هم از بی قانونی بهتر است.«
به گــزارش خبرنگار مهر، کتاب »دلایــل پایایی و دوام 
انقاب اســامی ایران« نوشــته محمدمهدی اسماعیلی 
زمستان سال گذشته توسط انتشــارات امیرکبیر منتشر و 

راهی بازار نشر شد.
مولف کتاب، اســتاد دانشــکده حقوق و علوم سیاســی 
دانشــگاه تهران اســت و پیشینه نوشــتن این اثر مربوط 
بــه ترم پاییز ۱۳۹۳ که تدریــس درس ۳ واحدی »طرح 
نهایی« را به عهده داشــته، اســت. این درس، تلفیقی از 
روش تحقیق و کارورزی بوده و دانشــجویان ترم پایانی 
برای انتخابش مختار هســتند. دیگــر عاملی که منتهی 
به تولید این کتاب شــده، مربوط به سال ۱۳۹۶ است که 
اسماعیلی،  معاون پژوهشــی مرکز اسناد انقاب اسامی 
بوده و مطلع شــده در این مرکز، پژوهش ها با روش های 
اســنادی انجام می شوند. به این ترتیب با رویکرد گفتمانی 
که در این مرکز جریان داشــته، امکان اجرای تحقیقات با 
روش های کمی و غیرکمیِ شــبیه دانشــگاه وجود داشته 
است. به این ترتیب با اصرار این مولف و پژوهشگر بنا شد 
اســتفاده از روش تحلیل محتوا، برای انجام یک پژوهش 
در دســتور کار قرار بگیرد که نتیجــه اش منتهی به تولد 
مطالب »دلایل پایایی و دوام انقاب اسامی ایران« شد.

کتاب پیش رو یک اثر تحلیلی و پژوهشی است که برپایه 
مجموعه ســخنرانی های رهبر انقــاب آیت الله خامنه ای 
طــی روزهای ۱۹ دی و ۲۹ بهمن که ســالروز حماســه 
مردم قم و تبریز در مبارزه با حکومت ستم شــاهی پهلوی 
بوده و سهمی در پیروزی انقاب اسامی داشته اند، انجام 
شده است. به این ترتیب عمده ترین دلایل پایایی انقاب 
اســامی در کام رهبر انقاب در این کتاب احصا شــده 
و مولــف اثر به توصیف و تبیین آن ها پرداخته اســت. به 
این ترتیب ۱۱ متغیر اصلی از بحث اســتخراج شده که در 

قالب ۴ فصل موضوعی مرتب و تشریح شده اند.
در اولیــن  فصل کتاب پیــش رو، دو متغیری که به لحاظ 
مفهومــی بــه یکدیگــر نزدیک ترند یعنــی »صداقت و 
ایســتادگی در راه خدا« و »پاســداری از خــط امام«  در 
قالب »نقش باورهای دینی در پیروزی و پایایی انقاب« 

بررسی شده اند.
»دلایل پایایی و دوام انقاب اسامی ایران« از ۲ بخش 
اصلی تشکیل شده که اولی »چارچوب پژوهش« و دومی 
»نتایج« است. در بخش اول، مخاطب با ۴ فصل »نگاهی 
بــه روش تحلیل محتوا«، »مراحــل انجام پژوهش های 
تحلیل محتــوا«، »اجرای پژوهش هــای تحلیل محتوا« 
و »نتایــج تحلیل محتــوای ســخنرانی های مقام معظم 
رهبری« روبروســت. دومین بخش کتاب هم دربرگیرنده 
۴ فصل اســت که از این قرارند: »نقش باورهای دینی در 
پیروزی و پایایی انقاب اسامی«، »نقش مردم ایران در 
انقاب اسامی«، »استحکام بخشی  پیروزی و ماندگاری 
ســاخت درونیِ قدرت« و »استقرار نظام اسامی و نقش 

آن در پویایی و پایایی«.
در قســمتی از این کتــاب می خوانیــم: رهبــری انقاب 
اســامی تاکید می کنند که هیچ چیــزی از قانون بالاتر 
و عزیزتــر نیســت: »در دنیــا معروف اســت، می گویند 
قانــون بد هم از بی قانونی بهتر اســت. بعید نیســت آدم 
این را قبول داشــته باشــد؛ چون بی قانونی، هرج و مرج 
اســت؛ قانون بد لااقل یک ضابطه ای است؛ خب، انسان 
اصاحش می کند«. و یا به حق اعتراض اشــاره می کنند 
و توضیــح می دهند که در هر قضیه ای و حادثه ای ممکن 
است یک عده ای قبول نداشــته و معترض باشند. چگونه 
باید اعتراض را نشــان داد؟ ایشــان در پاسخ می فرمایند: 
»قانون، راه معین کرده اســت.« ایشان در ادامه با طرح 
پرســش هایی، اقدامات غیرقانونی را زیر ســوال می برند: 
»چرا قانون شــکنی کنند؟ چرا برای مردم هزینه درســت 
کنند؟ چرا کشور را دشمن شــاد کنند؟ چرا برنامه هایی را 
که عفونت تصمیم گیری ها و ترفندهای دشمن از آن بلند 
و آشــکار اســت، اجرا کنند؟ قانون، راه معین کرده است. 
آنجــا ما گفتیم، به همه هم گفتیم، همه اطراف قضیه هم 
ملزم بودند که بر طبق آنچه که گفته شــده است - که مرّ 

قانون است - عمل کنند. چرا نکردند!؟«
سامت انتخابات یکی از مهم ترین محورهای مورد تاکید 
آیت الله خامنه ای در بحث قانون گرایی اســت. لذا ایشان 
در این زمینه تاکید دارند کــه هرگونه اقدامی باید برطبق 
قانون، بدون هیچ گونه تخطی از قانون، بایستی مُرّ قانون 
به صــورت قاطع انجام بگیرد؛ در ادامــه می فرمایند: »اما 
ورود افرادی که شــان قانونی و ســمت قانونی و وظیفه 
قانون و مسئولیت قانونی ندارند، قضایا را خراب می کند«.

این  کتاب با ۲۷۴ صفحه، شــمارگان ۳۵۰ نسخه و قیمت 
۲۴۸ هزار تومان عرضه شده است.

فاصله حکومت ایلخانی ها تا به قدرت رســیدن تیموریان را دوره فترت 
می گویند عصری که با قدرت رسیدن حکام محلی و برتری نسبی  آل 

مظفر تداوم و سرانجام با هجوم قوای تیمور پایان یافت  
برخی کارشناسان تاریخی معتقدند خاندان مظفری که در فارس جایگاه 
داشتند به مقوله تجارت و بنادر توجهی مساعدی داشتند  که البته نقش 
حمام ملوک هرمز در دوری از جنگ و همراهی با پادشــاهان قدرتمند 

زمانه را باید عامل مهم این وضعیت دانست  
 راه های تجاری این دوره را با توجه به کارکردی که در تجارت داخلی 
و خارجی داشــته اند، می توان به دو دســته کلی درون مرزی و برون 
مرزی تقسیم کرد. جاده های تجاری درون مرزی که در سطوح محلی، 
شــهری و منطقه ای عمل می کردند، همه مسیرهای زمینی داشتند، 
که این مســیرها در بهترین حالت، به بنادر و ســواحل ختم می شدند. 
بنابراین در کنار ضروریات اقتصادی، ماحظات سیاســی نظامی نیز در 
میزان رونق مسیرهای ارتباطی ســهم عمده ای داشتند. در این زمینه 
ماهیت نظامی و مشــکات مداوم آن ها در نواحی مرزهای داخلی که 
با لشکرکشی های همیشگی و عبور و مرور سپاهیان همراه بود، باعث 
شــد که توجه به جاده ها با اهمیت تجاری آن ها در هم آمیخته شــود 
و به عمران جاده ها و به رشــد تجــارت کمک کرد و رونق خاصی در 
فعالیت های پســتی و ارتباطی در زمان مغولان و ایجاد امنیت و ثبات 
در مســیرهای ارتباطی داشت. شــکل گیری حکومت آل مظفر که به 
اقتضای شــرایط تاریخی، باعث توجه به تجــارت و راه های تجاری، 
تمرکز قدرت و امنیت لازم در مســیرها شــد؛ و عاقه ، اهتمامی که 
مغولان به مقوله ی تجارت داشتند، زمینه ی رشد و توسعه ی تحولات 
سیاســی، نظامی، فرهنگی و اقتصادی خلیــج فارس را در آن دوران و 

قرون بعدی رقم زد. 
 نیمه ی دوم قرن هشتم هجری در تاریخ ایران ویژگی خاصی دارد که 
می تــوان از آن به عنوان عصر حکومت های ملوک الطوایفی نام برد. 
در ســال ۷۳۶ هـ . ق سلطان ابوســعید، آخرین ایلخان قدرتمند مغول 
درگذشــت. مرگ وی فرصتی به دست داد تا مدعیان جدید قدرت که 
اغلب از ســرداران مغول و کارگزاران دولت ایلخانی بودند. در گوشه و 
کنار کشــور اعام استقال کنند. به این ترتیب حکومت های متعددی 
در سراســر ایران تشــکیل شــد. از جمله آل چوپان در آذربایجان، آل 
جایــر در عراق عرب، ســربداران در خراســان، آل اینجو در فارس و 
جنــوب اصفهان و آل مظفر در مناطق مرکزی و جنوبی ایران. در میان 
سلســله ها، حکومت آل مظفر از نظر وســعت قلمرو و قدرت نسبت به 
ســایر حکومت های محلی، پهناورتر و بخش های بیشتری از ایران را 
شامل می شد. همچنین به دلیل این که تعدادی از بزرگان این خاندان 
معاصر و ممدوح شــاعر بزرگ این قرن، یعنی حافظ شــیرازی بودند، 
از همه مشــهورتر و پرآوازه تر هســتند. آل مظفر که در آغاز، خدمت 
گزاران اتابکان یزد و ســپس فرمانبرداران ایلخانان مغول بودند، قدرت 
و حکومت را تنها به زور شمشــیر و شجاعت به دست آوردند. با سقوط 
دولت ایلخانی در سال ۷۳۶ هـ .ق مردم فارس و اصفهان برای رهایی 
از دســت حاکمان مغولی، حکومت آل اینجــو را پذیرفتند. مردم یزد و 
کرمان نیز به حکومت امیر مبارزالدین محمد مظفری تن دادند. در واقع 
تشــکیل دولت آل مظفر نه به کمک قبیله یا طایفه ای خاص صورت 
گرفت و نه پیروان مذهب مشخصی در ایجاد آن تاثیر گذار بودند، بلکه 
مردم ایران که از ظلم و ستم کارگزاران مغولی رنج می بردند و به ستوه 
آمده بودند، زیر پرچم آزاد بخشی و استقال امیرمبارزالدین محمد گرد 
آمدند و او را در تاسیس دولت آل مظفر یاری دادند تا توانست بر دولت 
آل اینجو نیز پیروز شود و حکومت نسبتاً معتبر و پر آوازه ای در جنوب 
ایــران به وجود آورد. یکی از ولایت های مهم آن زمان کرمان بود که 
هم زمان با ســکونت و تکاپوی مظفریان برای کســب قدرت در یزد و 
میبد ، دچار بی ثباتی و هرج و مرج شد. در سال ۷۰۷ هـ .ق شاه جهان 
آخرین حکمران قراختائی کرمان به علت خودسری و نپرداختن مالیات، 
از طرف ســلطان محمد الجایتو از حکومت عزل و به فارس تبعید شد. 
از آن پس مســتقیماً مامورانی از مرکز حکومت برای اداره و جمع آوری 
مالیــات کرمان به این ناحیه می آمدند که در جمع آوری مالیات از هیچ 
ظلمی به مــردم دریغ نمی کردند. همچنین قبایــل جرمانی و اوغانی 
که در زمان ســلطنت ارغون و به درخواست جال الدین سیورغتمش 
قراختائی برای محافظت ســرحدات کرمان آمده بودند. به مرور قدرت 
یافته، خود به بزرگ ترین غارتگران تبدیل شدند که باعث خرابی بیشتر 
اوضاع می شــدند و سرانجام سرپیچی قطب الدین نیک روز از اطاعت 
سلطان ابوسعید و به دنبال آن مرگ سلطان در سال ۷۳۶ هـ .ق اوضاع 
ایــن ولایت را بیش از پیش دچار هرج و مرج کرد تا این که در ســال 
۷۴۱ هـ .ق امیر مبارزالدین به کرمان لشــکر کشید و آن را ضمیمه ی 

قلمرو مظفریان ساخت. 
همزمان با دوره فترت، »ملک قطب الدین بهمن بن کردان شاه« بر این 
منطقه هرمزگان امروزی  حکومت می کرد و مدتی را به استقال حکم 
راند تا این که در سال ۷۴۷ ه.ق از دنیا رفت. بعد از وی، پسرش یوسف 
شاه به حکومت رسید. او که همزمان با شیخ ابواسحاق اینجو در فارس 
و امیــر مبارز الدین مظفری در کرمان بود، ۲۱ ســال با دادن خراج به 

حاکمان فارس بر هرمز حکم راند. 
 پس از مرگ وی در ســال ۷۷۲ ه.ق، پســرش بهمن شاه ، والی هرمز 
شــد. او حاکمی بزرگ و مقتدر بود و با ساطین مصر و خواتین ختای 
مکاتبه داشت و همیشه از سوی حکومت های مذکور، رسولانی در دربار 
وی حضور داشــتند. او در همان اوان ســلطنتش، پسرش محمدشاه را 
نائب خود کرد,محمد شاه شاهد حمات تیمور به فارس و پایان سلسله 

مظفری بود. 
 ســرانجام پیش بینی ســلطان ایاز در انتقال پایتخت جان هزاران نفر 

نجات داد. 
حمدالله مستوفی در نزهه القلوب آورده است؛ 

»درســال ۷۹۸ هجری قمری ســلطان محمد، نوادۀ امیرتیموراز طرف 
آن پادشــاه با جنود خود به حدود هرمز کهنه رســید، و قاع هفتگانۀ 
آن اطراف مانند: تنگ زندان، شــامیل )شمیل(، مینا، تزرگ، منوجان و 
تازیان را کوبیده، محمد شــاه حکومت هرمز داشته و به جرون ) جزیره 

هرمز ( پناه برد.« 
 انتقــال مقر فرمانروایان هرموز در زمان بهاء الدین ایاز بوده اســت. از 
اینرو برخی منابع از وی به عنوان »مؤســس سلســله جدید ملوک « 

یاد کرده اند. 
 بــا انتقال مرکز حکومت به جرون که از آن پس هرموز خوانده شــد، 
هرموز در خشــکی ویران گردید و منابع از آن بــا عنوان هرموز کهنه 

یاد کرده اند. 
 بعد از طی یک دورۀ زوال و فترت هرموز کهنه مجدداً احیا گردید و با 

نام مینو، منا،مناد، مینا و میناب شهرت پیدا کرد. 
نخســتین اطاع در مورد نام هرمز کهنه مربوط به گزارش فتح هفت 
قلعه در جنوب ایران به وسیلۀ سپاه امیرتیمور گورکانی است که یکی از 
نوادگان وی فرماندهی آن را به عهده داشته است. در این گزارش آمده 
که سپاه تیمور قلعۀ تزرگ )تزرج( در حاجی آباد، قلعۀ شمیل، قلعۀ هرمز، 

قلعۀ تنگ زندان، قلعۀ منوجان و ... را فتح نموده است. 
بعد از اشغال مناطق ساحلی و ملوک هرمز خراج گذار حاکمان تیموری 

فارس شدند. 
 خورموجی می نویسد: 

در دوره ایلخانــی از جانب حاکم فارس، حاکمــی در جزیره )بحرین( 
حکومت می کرد 

والی هرمز نیز به حاکم فارس خراج هرساله می داد. پس از شکست شاه 
منصور مظفری از تیمور، عمرشــیخ فرزند تیمور، حاکم فارس گشت و 
ملوک هرمز خراج گذار تیموریان شدند و تا سال ۸۵۷ ه.ق که جهانشاه 

ترکمان )قرقویونلو( آن را تصرف کرد، در سلطه تیموریان بود.  

منابع ؛ نزهه القلوب حمدلله مستوفی ، فارس نامه 
ناصری, حسن فسایی 
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شــبی خاص و بیاد ماندنــی، گروهــی از دغدغه مندان 
 هرمزگانــی از بــاب احتــرام و ارزش نهــادن به خدمت

 ۳۰ ســاله شخصیتی دور هم جمع شدند و متفق القول بر 
این جمله صحه گذاشتند که شــیخ عباس فضلی زیستن 
را برای نوشــتن برگزیده است. همگی بر صبوری و خنده 
رویی او مهر تائید زدند. همگی قلم و فکر او را برگرفته از 

سبک خاص او دانستند. 
در این گردهمایی دوســتانه، هر کس به نوعی به تمجید 
و تقدیر از شــخصیت فضلی پرداخت که نامایمتی ها را 
بــه جان خرید تا ثابت کند که او قیــد همه چیز را زده تا 
دانســتنی هایش را با همه تقســیم و مسیر دانایی را طی 

کند. 
آنچــه در ایــن گردهمایی خودنمایی مــی کرد، برخاف 
آئیــن های رســمی که حضار همــه از گزافه گویی های 
 ســخنرانان خســته و برای پایــان آن لحظه شــماری 
می کننــد، اما دراین آئین کســی انتظاری بــرای پایان 
زودهنگام برنامه نمی کشید و هرلحظه سرشارتر از دقایق 
قبل می شــد. ســخنرانان زیادی برای مراسم نکوداشت 
دکتر عباس فضلی دعوت شــده بودند که هرکدام از نگاه 
خود گوشه ای از شــخصیت او را بیان کردند، اگرچه خود 
آن را دیده بودند؛ اما بوی تازگی می داد. فضلی بنا به گواه 
حاضران شخصیتی تک بعدی نبود. به گفته سخنرانان، او 
فراتر از یک تفکر و دانشنامه ای برای استناد در موضوعات 
مختلف بود. تعریف و تمجیدهای زیادی از شخصیت او در 
این نشست شد. غامحسین عطایی از  درک او در روزنامه 
نگاری گفت. از تاثیرگذاری قلم او گفت. از نوع ارتباطاتش 
با جوانان گفت. از نحوه آشنا کردن جوانان با نماز گفت. 

بــه باور عطایی، فضلی با کتاب »خــم ابرو« خود جوانان 
را بــا ادبیاتی غیر از ادبیات معمول با نماز آشــنا کرد و با 
جذابیت هایی که در گفتارها و نوشــته هایش به کار می 
برد، سبک منحصر به فردی از معرفی نماز به جوانان ارائه 
کرد. عطایی خطاب به حضار ادامه داد: فضلی زیســت را 
برای تفکر و نوشــت را برای زیستن انتخاب کرد. او ساده 

گو و راستگو و جاذب قشر جوان بوده و هست. 
مدیر مســئول ندای هرمزگان، فضلــی را روزنامه نگاری 
جسور دانست که فعالیتش را در هرمزگان از روزنامه ندای 
هرمزگان آغاز و همچنان دســت به قلم است و از نوشتن 

سیر نمی شود و قلمی شیوا و تاثیرگذار دارد.
بهروز اکرمی نیز شخصیت عباس فضلی را ستود و گفت: 
فضلی ۳۰ ســال برای مردم هرمزگان زحمت کشــید.ما 
جمع شــدیم تا به فضلی بگوئیم آمده ایم تا به شما احترام 
بگذاریم، چــرا که اعتقاد داریم گســترش نیکی با همین 
نشســت ها محقق می شود. او از فضلی به عنوان انسانی 
صبور و بــی تکلف یاد کرد که مــردم هرمزگان قدردان 

خدمت ۳۰ ساله اش در این استان هستند. 
اســماعیل زارعی دیگر شــخصیتی بود که در این مراسم 
از خصوصیــات فضلی گفت. او در ســخنانش افزود: یکی 
از ویژگی های فضلی انس مداوم ایشــان با کتاب اســت. 
 به گفتــه وی، برخی افراد در برخورد اول، انســان را دل 
می ربایند و انوار را بر دل انســان می بارند و انســانی را 
دلتنگ خود می کنند. اغراق نیست که اگر بگوئیم هر یک 
از این انســان ها یک کتاب هستند؛ فضلی نیز چنین است 
و فصلی از کتاب زیستن است و باید توصیه کرد این فصل 

را باید بسیار خواند.
شــیخ فضلی نیز در ســخنانی این گونــه صحبت هایش 
را آغــاز و به پایان برد: شــکر پــروردگاری که محبت او 
گره گشــای روح ماســت. خدای بزرگ را سپاسگزارم که 
مرا چنین مهربانانی نصیب کرده اســت. حضور تک تک 
شــما در این محفل بیانی از لطف خدای رحیمی است که 
سرچشمه ی وجودش، ذهن و ضمیر ما را نوازش می دهد. 
ما در پســت های مدیریتــی معمولا خوش اســتقبال و 
بدبدرقــه ایم اما در مقام معلمی خوش بدرقه ایم و در این 

مسئله بندری ها گوی سبقت از همگان ربوده اند. 
غریبه ای چــون فضلی در میان خود راه داده اند و اکنون 
چه خوش دلانه او را همراهی می کنند. البته من در تمام 
طول خدمتم، فقط یکبار از زبان یک دوســت بندری واژه 
ی ســرحدی را شــنیدم بافاصله در پاسخ گفتم اولا من 
زاده ی بندردیــرم و نامم هم عباس اســت در نتیجه می 
شــود بندرعباس. پس از آن هر چه دیدم و شــنیدم همه 
اش محبت بود و مهربانــی. از بانی مجلس جناب حجت 
الاســام دکتر ذاکری صمیمانه تشــکر می کنم. لازم به 
یادآوری نیســت که رفاقت ما دیریســت که پابرجاست. 
خصوصیات اخاقی که فرمودنــد از باب انعکاس آینه در 
وجود خودشان متجلی اســت. از جناب نعمتی عزیز که با 
وجــود رنجوری تنش، با جان و روحــش، فرهنگبانی این 

جلسه را عهده دار شدند، تشکر فراوان دارم. 
امیدوارم مجموعه ی تاش های ایشــان و دوســتان در 
آینــده ای نزدیک در قالب یک کتــاب به خاطره های ما 
افزوده شــود. از دکتر اســماعیل زارعی و همکاران پیام 
نوری اش که ســال هاســت مرا در محفــل خود راه می 
دهند و گاه رنج مرا رفو کرده اند، سپاس فراوان دارم. او از 
کتابخوانــی من حرف زد و من دیگر هیچ خصیصه ای جز 

این ندارم و گویا با فضای دیگر بیگانه ام.
از اســتاد احمد حبیبی که هم رنج سفر را متحمل شده اند 
و هم بنده نوازی کردند، تشــکر می کنم، او در تماســی 

گفت: من حاضرم در مورد شــما نه ۸ دقیقه که ۸۰ دقیقه 
سخن بگویم. خالو راشد با هیچ خالویی قابل قیاس نیست. 
او با هنر شــعر طنزش گرمی بخش مجلس هاســت و از 
 ایــن که امروز هم بر مــا منت گذاشــت، ممنونم.  درود 
بی پایان خدمت غامحســین عطایی مهربان که از سال 
۷۵ مرا با ندا آشــنا کرد و همچنان مــرا ندا می زند که با 

ندا همکاری کنم. 
این که  عطایی گفت این نشســت رنــگ و بوی دولتی 
ندارد. عطایی راســت گفت: من از خاک غریب به ساحل 
بندر رســیدم و با این که از دانشــگاه خیری ندیدم، ولی 
همین جمع مطبوعاتی ها و دوســتان مرا از تنهایی نجات 
داد. از دوســت و همکارم اســتاد علی رضایی ممنونم که 
نــکات زیبایی را یادآور شــدند و بنده نوازی کردند. اما در 
مورد فلسفه ی و حکمت خسروانی جناب شیخ سهروردی 

این مسیر ادامه داد، هر چند خوشایند فقها نبود. 
در دوران معاصر هم هانری کربن این ســنت را زنده کرد 
و دکتر شــایگان آن را پرورش داد. از کرم جناب مهندس 
اکرمی هم دیریســت مغتنم هستم و امروز هم سنگ تمام 
گذاشتند. بله درست است بندری ها در پذیرش و پرورش 

سرحدی ها دخیل بودند و این یک افتخار است. 
از هــم لبــاس و همفکــرم جناب حجت الاســام دکتر 
 محــب زاده که مســائل فکری مــن اشــاره کردند و با 

مهربانی هایشان ستودند، سپاسگزارم. 
از دو دانشــجوی پزشــکی که یکی ســال هــای پایانی 
را ســپری مــی کند یعنی دکتــر بقایی عزیــز و دیگری 
سرکارخانم بهرامی که آغازین سال های تحصیلش است 
و همچنین سایر دانشجویانی که حضور یافته اند صمیمانه 
تشکر می کنم. از میان مجلس نشینان شاید کسانی باشند 
 که در ذهن شان بگذرد کاش من هم به بالای سن دعوت 
می شدم تا نکته ای یادآور شــوم، اما وقت اجازه نداد. بر 
آنها هم درود می فرستم و پیام شان را از دل و جان پذیرا 
هســتم. من بیانم را در ســه بخش تنظیم کرده ام که در 
بخش اول، به یک کان روایت دینی اشــاره می کنم در 
بخش دوم یک خاطره ی سیاســی را یادآور می شــوم و 
بخش سوم هم یک روایت شخصی. تصور می کنم هر سه 

روایت را برای اولین بار از زبان من می شنوید. 
بخش نخســت دین در جهان امروز به رغم تحلیل های 
ضد دینی که توسط جامعه شناسان و جانبازان و روحانیان 
در داخل و خــارج از این مرز و بوم ارائه می شــود؛ دین 
همچنان پرتوافشانی می کند. شعارهایی چون دین از بین 

رفت. 
شــیعه نابود شد و اسام دیگر سربلند نمی کند؛ شعارهای 
افراطی ای اســت که بیشــتر برای جلب مشتری است تا 
بیان حقیقت. اولا پدیده هایی چون تأخیر ازدواج، افزایش 
اضطراب، کاهش فرزندآوری و گســترش افسردگی مانند 
گرمایش زمین، جهانی است و منحصر به کشور ما نیست. 
لذا فاســفه ی معاصر امثال مارتا نوسباوم برای رفع آنها 
به مفاهیمی چون اخاق جهانی و جهان وطنی متوســل 
شــده اند. ثانیا تاریخ گواهی می دهد که در برخی دوران، 
مــا با رکود و ســقوط دین مواجه بوده ایــم، ولی پس از 
عبوراز بحران، دوباره دین احیا شــده و به مسیر خود ادامه 
داده اســت. چرا که دین وابسته به حکومت ها و مردمان 
یک دوره نیســت، بلکه در روح جمعی انســان ها حضور 
فعال دارد. ثالثا تصور نکنید با ظهور خوانش های جدید از 
معرفت دینی و تز تقدم اخاق بر دین و یا تبیین و تحلیل 
علمی از امور دینی، معارف و مســائل دینی به فراموشــی 
سپرده می شود، بلکه داده های جدید سبب شفافیت دین 
و خرافــه زدایی از آن می شــود و در نهایت حدود و ثغور 
آن را مشــخص می کند که معنای این امر احیاگری دینی 
است. رابعا بر فرض این که نسل جدید از معرفت و احکام 
دینی فاصله بگیرد، این گسست در نهایت به ضرر خود او 
خواهد شــد نه این که با این کناره گیری ها و لجبازی ها 
دین از بین می رود، بلکــه او محروم از فرآورده های آن 
می شود. خاصه این که چای دبش دین اگر دچار اختال 
و اختاس شــده اســت، ولی ما همچنان نیازمند خوردن 
چای هســتیم. بخــش دوم در کویر سیاســت هر چیزی 
کویری دارد. کشــور، انســان، تفکر. سیاست هم کویری 
دارد. در کویر سیاســت، سیاسیون بی پناه و تروتسکی ها 
قربانــی می گردند. دروغ جای خود را به صداقت می دهد 
و رأی به ســهام عدالت تبدیل می شود. در کویر سیاست، 
ماکیاولیســم رشد می کند. آزادی و عدالت رنگ می بازد. 
نخبه کشی ســکه ی رایج می شــود. امیرکبیر در حمام 
فین رگ زده می شــود و مصدق که با شــعار »یا مرگ یا 
مصدقِ« مردم به صحنه آمــده بود با »مرگ بر مصدق« 
شــعبان بی مخ ها به کویر احمدآباد تبعید شد. تنهای تنها 
در ســکوتی طاقت فرســا و نهایتا در همان کویر ســر بر 

خاک گذارد. 
دکتر شریعتی را ببینید که چگونه در کویر تنهایی اش حرف 
 می زند و برای التیام دردهای پنهانش چه ســخن ها که 
نمی گویــد. به قول دخترش، سوســن، کویــر خلوتگاه 
شــریعتی باشد و یا محصول نشستن در محضر خودِ -آزاد 
اما تنها- تجربه ی تفکر است در تعلیق، میان یک حسرت 
و یک امید، حســرت یک ازلیت از دســت رفته و امیدی 

پرتنش به یک ابدیت هنوز نیامده.
در کویر اســت که شــریعتی همه ی مرزها را نادیده می 
گیرد تا تجربه ی تنهایی خود را به یُمن قرار گرفتن بر سر 
چند تقاطع، قابل تقسیم سازد.)مقدمه کویر تجربه مدرنیته 
ی ایرانی، فرامرز معتمد دزفولی( خاتمی را به یاد آورید که 
در آخرین نامه هایش پس از یک دوره سیاست ورزی خود 
را کویری می خواند که از کویر اردکان برآمده و در جهان 
مدرنیته غوطه ور شده و دوباره به کویر برگشته است. اگر 

کویر نبود انسان ها بی باور و بی یاور می شدند. 
زیباترین عرفان شــرقی حضور در تفکر خویشــتن است. 
کتاب هایی چون »با مخاطب های آشنا و هبوط در کویر« 
دکتر شــریعتی و »سیاست نامه« ی سروش حکایت کویر 
ایرانی است که فراز و نشیب های تاریخ سیاسی یک ملت 

را می توان در آنها جستجو کرد. 
اما در کویر سیاست می توان آزاد و بی قطب نما به هر جا 
سفر کرد. از ملت مایه گذاشت و با آبروی افراد بازی کرد و 
کلمات را به استخدام قدرت در آورد. دین در کویر سیاست 

است که ابَزار می شود و احساسات مذهبی قربانی حرص 
و حســرت می شــود. این که می گویند دین از سیاست 
جداست چون کویر سیاســت، با کویر دیانت فاصله دارد. 
در کویر سیاست ضد ارزش ها تبدیل به ارزش می شوند، 
همه چیز فدای قدرت و حشــمت می شود، ولی در کویر 
دیانت عرفان ظهور می کند و انسان از خود و دیگران رها 
می شــود و به تنهایی و خلوت خود پناه می برد. در کویر 
سیاست کتاب »نخبه کشی« رضا علی قلی خواندنی است. 
ما یاد گرفته ایم که خوش استقبال و بد بدرقه باشیم. گویا 
شخصیت های قهرمان و کاریزماتیک در فرهنگ ما یک 
بــار ظهور و یکباره افول می کننــد. نخبه پروری ما مانند 
نخبه کشی ماســت. در کویر سیاست هواداران میرحسین 
موســوی، شب شــنبه بهت زده می مانند. چرا که بهت و 
ابهت، مات و کیش، شــاه و گدا، دروغ و صداقت و عزلت 
و ذلت وارونه می شــوند، چون تناقض در رأی نمایان می 
شــود. با ســپهری همدلم که گفت: جای مردان سیاست 
بنشــانید درخت/ تا هوا تازه شــود. بخش سوم هر غریبی 
که به بنــدر می آید پولی جمع می کند و می رود اما طنز 
روزگار ایــن بود که من اندک پولــی که جمع کرده بودم 

برُدند و خوردند. 
پس از آن به همین حقوق بســنده کردم و با سختی زمان 
را ســپری کردم. وقتی دنیایت خراب می شود ناچاری به 
چیزی چنگ بزنی. سهم ما از آن چیزها خواندن و نوشتن 
بود. خدای را سپاسگزارم که مرا با کتاب و کاغذ آشنا کرد. 
حاصل آن تاش ها ارتباط با رسانه ها خصوصا مطبوعات 
اســتان شــد. ندای هرمزگان که همان اول ما را قاپید و 
بعدها رســانه های دیگر هم به سراغم آمدند، از اینها که 
بگذریم نشســت های علمی و دوســتانه تنهایی و سختی 
های مرا رفو کرد. جمع این نشست ها و قلم زدن ها کتاب 
هایی شد که تاکنون به چاپ رسیده و یا در نوبت چاپ اند. 
راستی این را نگفتم که مقالات دانشگاهی ام هیچ سودی 

جز اخذ پایه نداشت. 
دوستان هرمزگانی چندماه پیش تصمیم گرفتند که روزی 
برای بنده نکوداشتی بگیرند و امروز همان روز است. اولا 
من سپاسگزار تمام تاش ها و کوشش های آنها خصوصا 
جناب حجت الاســام دکتر ذاکری هستم. ضمن این که 
شــرمنده ی همه ی تعریف ها و تمجیدهای سخنرانان و 
مقاله نویسان ام. واقعا خود را درخور این همه محبت نمی 
دانم. من هم مانند بســیاری از انسان ها عمری را ضایع 
کرده ام و آرزوها و آرمان های برآورده نشده دارم. اکنون 
که به پشت سر خود نگاه می کنم، اندک تجربه ی زیسته 
ام را در اختیار رســانه ها و مطبوعات و دوستان گذارده ام. 
اما تمام آنها بازخورد ناکامی ها و ناشــی از دســت نیافتن 
به ایده ها بود. گویا تمام عمر ما، در جســت و جوی زمان 
از دست رفته ای ســپری می شود که در گفتار و رفتار ما 
پژواک دارد. آرمان های بشری اگر با موانع جدّی روبه رو 

نشوند، محقق می شوند. 
اما ظاهرا تقدیر بر تدبیر غالب است. به قول سهراب انسان 

وقتی دلش گرفت، از پی تدبیر می رود/ من هم رفتم.
اما امروز که در ربع پایانی زندگی هســتم، در می یابم که 
نجاتم از آن دورانِ بی خودی و بیهودگی همانا شــکیبایی 
و دســت به قلمی بود. در این مدت حضور ســی ساله در 
بندرعباس خدا را گواه می گیرم که نه حق کســی خوردم 
و نه آبروی کســی بردم و نه بــه جمع آوری مال و منالی 
پرداختم. شاید جز کســانی باشم که با دست خالی از این 
 اســتان رفت. به این گفته ی کانت ایمــان دارم آنجا که 
می گوید: همیشه بدان که افراد انسانی غایت اند و از آنها 
همچون وسیله ای برای رسیدن به غایات خویش استفاده 
نکنید. در هر صورت امیدوارم خداوند اندک محبتی که به 
دوســتان و همکاران دارم، همان را توشه ی سفر آخرتم 

قرار بدهد. 
چرا که به قول مولوی وقتی شــمع وجــود آدمی در این 
جهان رو به افول است باید شمع دیگری را روشن کرد. باد 
تند اســت و چراغم ابتری/ زو بگیرانم چراغ دیگری شاید 
حضور امروز شما به مثابه ی شمع هایی است که روشنایی 

قبر مرا تضمین کند و فردا گواه من باشید.
عباس فضلی زاده ی بندر دیر- بوشــهر در ســال ۱۳۴۲ 
اســت. پس از اخذ دیپلم وارد حوزه علمیه قم شــد و در 
مدت ۱۵ ســال دروس ادبیات عرب، فقه و اصول  خواند. 
در ضمن همین سال ها کارشناسی و کارشناسی ارشد خود 
را در رشــته علوم قرآن و حدیث از دانشگاه تهران دریافت 
کرد. در ســال ۱۳۷۶ به عضویت هیئت علمی دانشــگاه 
علوم پزشکی استان هرمزگان در آمد. وی در سال ۱۳۹۲ 
جهت ادامه تحصیل در مقطع دکترای فلســفه به دانشگاه 

میسور هند رفت. 
فعالیت های سیاســی و فرهنگی می توان به نایب رئیس 
مجمع روحانیون اســتان،عضو شــورای فرهنگی دانشگاه 
علوم پزشــکی اســتان هرمزگان، عضو هیئــت منصفه 
مطبوعات، عضو ارشــد شــورای فرهنگی دانشــگاه پیام 
نور، نایب رئیس حزب اعتماد ملی اســتان هرمزگان، دبیر 
انجمن اسامی مدرسین دانشــگاه های استان هرمزگان 

اشاره کرد.
وی دارای تألیفاتی همچون علوم قرآن در تفسیر المیزان، 
خم ابرو، سفرنامه هند، زیستن در نوشتن، مغازله با مرگ، 

مواجهه با متن و خاک غریب)زندگینامه( است.

تقدیری خاص از نوع مردمی برای آدمی خاص
 فضلی: چای دبش دین اگر دچار اختلاس شده، ولی ما همچنان نیازمند خوردن چای هستیم!



افزایش نرخ نفتکش ها به 
ضرر نفت آمریکا شد

رتبه اعتباری ترکیه
آئودی جدید صعود کرد

 در راه است

اقتصادی شماره  ۴۳۳6
شنبه 
30  دی   1402 4

تیتر های 
کوتاه خبری

���� خبر

-240میلیارد 
تومان به طرح کاشت 
یک میلیارد درخت 
اختصاص یافت 

-50درصد
 کاهش تعهد ارزی 

سه میوه

-110هزار 
نیروگاه پشت بامی 

احداث شد

-382میلیون 
دلاری سرمایه گذاری 

خارجی در بخش صنعت 
معدن و تجارت 

-30درصد 
نرخ رشد اوراق اخزا 

مانع رشد بورس 

-20میلیون تن 
هدفگذاری کالای 
ترانزیت در سال با 
کشورهای آسیای 

مرکزی 

-14 درصد
 کاهش چک های 

برگشتی 

-6درصد 
رشد پالایش نفت خام 

و میعانات گازی

-9.5میلیون تن 
تخلیه کالاهای اساسی 

در بنادر کشور

-35هزار
میلیارد تومان قطع 

رانت مافیای آرد

-2.5همت پرداخت 
مطالبات سهامداران 

-13 تا22درصد 
رشد حجم تولید فولاد 
کشور در بازار داخل 

- 2.5 برابر 
استاندارد جهانی 

مصرف بنزین خودروها 

-  4 درصد 
افزایش حقوق گمرکی 
7ردیف تعرفه کالایی 

 

اشتغال نیم  میلیون نفر 
در گرو مبارزه با قاچاق پوشاک 

با وجــود تفاوت آمــار قاچاق در صنعت نســاجی بین ســتاد 
مبارزه با قاچاق کالا و ارز و اتحادیه پوشــاک ایران، اما قاچاق 
چندمیلیارددلاری این بخش، فرصت اشتغال دستکم ۵۰۰ هزار 
نفر و بازار ۴۰۰ میلیون نفری منطقه را از ایران دور کرده است.

صنعت نســاجی به  عنوان یکی از صنایع دارای توسعه فراوان 
شناخته می شود، صنعتی که جدا از موضوع اشتغال، ارزش افزوده 
فراوانــی نیز به دنبــال دارد، به گونه ای که طیف گســترده ای 
از محصولات همچون ابریشــم، پنبه، الیاف مصنوعی، فرش، 
موکت، پوشاک و... را شــامل می شود. نکته جالب توجه اینکه، 
براساس تحقیقات انجام شده، صنعت نساجی قابلیت خلق ۹۰۰ 
درصد ارزش افزوده را دارد و از ســوی دیگر دامنه گسترده این 
بخش ســبب شده در این صنعت ظرفیت بســیار بالایی برای 

اشتغال و در نهایت درآمدزایی ایجاد شود.
صنعتیباکمترینهزینهدراشتغالزایی

ایجاد اشتغال یک نفر در صنعت نساجی، نسبت به دیگر صنایع 
بسیار ارزان تر اســت؛ در واقع طبق بررســی های انجام شده، 
هزینه اشتغال صنعت نساجی یک چهارم متوسط هزینه اشتغال 
در کل صنعت اســت، به گونه ای که در جهان با سرمایه گذاری 
۲۰ میلیون دلاری امکان اشــتغال برای ۵۰ هزار نفر در صنعت 

نساجی فراهم می شود.
البته این رقم در کشــور ما بسیار کمتر بوده و مقاله های علمی 
متعددی پیرامون ســرمایه گذاری در صنعت نساجی منتشر شده 
اســت. طبق این پژوهش ها، هزینه مورد نیاز برای اشتغال یک 
نفر در صنعت نســاجی نزدیک به ۱۲۵ میلیون تومان اســت؛ 
همچنین به طور متوســط در کشــور بــا ۳۰۰ میلیون تومان 

می توان یک کارگاه کوچک پوشاک راه اندازی کرد.
موضوع مهم دیگر آن است که بازار مصرف داخلی ۸۵ میلیون 
نفــر و بازار ۴۰۰ میلیون نفری منطقه نیز فرصت بســیار عالی 
برای صنعت نســاجی ایجاد کرده است و همسایه شمال غربی 
ایران یعنی ترکیه با ســرمایه گذاری در این زمینه توانسته در دو 

دهه اخیر بیش از ۱۸ میلیارد دلار ارز آوری داشته باشد.
در ایران نزدیــک به ۱۲۰ هزار واحد تولیــدی فقط در صنایع 
پوشــاک، چرم و کفش مشــغول به فعالیتند و طبق آمارهای 
رسمی، حدود ۱۳ درصد از جمعیت شاغلان کشور یا به عبارتی 
رقمــی نزدیک به یک میلیون و ۲۰۰ هــزار نفر نیز در صنعت 

نساجی مشغول به فعالیت هستند.
البته با وجود چنین رقمی در اشــتغال اما طبق آمارهای رسمی 
نزدیــک به یک میلیــارد و ۸۰۰ میلیــون دلار کالا در صنعت 
نســاجی به ایران وارد می شــود و عجیب اینجاســت که 7۰۰ 
میلیون دلار آن به پوشاک اختصاص دارد، در حالی که می توان 
گفــت ۵۰ درصد از ظرفیت صنعت نســاجی ایران همچنان در 

خواب قرار دارد.
اکنون این پرســش مطرح اســت که چرا صنعت نساجی ایران 
با وجود داشــتن نیروهای ماهر، واحدهای تولید توانمند و بازار 
بســیار جذاب منطقه ای همچنان لاک پشــتی حرکت می کند؟ 
شــاید بتوان گفت در یکــی از اصلی ترین دلایل عدم موفقیت 
جدی در صنعت نســاجی، به قاچاق چند میلیارد دلاری در این 
حوزه ارتباط دارد؛ هر چند نمی توان تقلب در فروش یا به بیانی، 
فروش کالای ایرانی با نام محصول خارجی را نیز نادیده گرفت.

میزان قاچاق کالا در صنعت نساجی چقدر است؟
طبــق آمارهــای اعلامی از ســوی »حمیدرضــا دهقانی نیا« 
سخنگوی ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز میزان قاچاق پوشاک 
به ایران نزدیک به ۱.۵ میلیارد دلار اســت؛ البته »مجید نامی« 
نایب رئیس اتحادیه تولید و صادرات نســاجی و پوشاک ایران 
رقم دقیق قاچاق در حوزه پوشــاک را در نزدیک به ۳.۵ میلیارد 
دلار اعلام کرده و بــرای اثبات این رقم، تفاوتِ برآورد بزرگی 

بازار داخلی و میزان تولید را بیان می کند.
به گفته وی، میزان تولید حوزه پوشــاک در داخل کشــور ۵.۵ 
میلیــارد دلار و میزان برآورد بزرگی این بــازار ۹ میلیارد دلار 
اســت؛ با این تفاســیر رقم ۳.۵ میلیارددلاری باقی مانده قاچاق 
اســت. البته مسئولان ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز، این رقم 
را در تناقص با روش علمی »شــکاف عرضــه و تقاضا« بیان 
می کننــد؛ البته به عقیده برخی از افراد، تولیدات جعلی یا همان 
زدن برچسب )لوگو( شرکت های مطرح خارجی از سوی برخی 
از کارگاه های زیر زمینی، ســهم قابل توجهی در بازار پوشاک 

کشور دارد.
البته ارقام یادشــده فقط بــه حوزه پوشــاک اختصاص دارد؛ 
درصورتی که صنعت نساجی جامعیت فراوانی داشته و به دنبال 
آن نیز آمارهای قاچاق افزایش خواهد داشت. نکته جالب  توجه 
این بوده که فقط با کنترل قاچاق می توان درصد شاغلان کشور 
را افزایش داد؛ در واقع اگر با یک برنامه ریزی درســت، میزان 
قاچاق صنعت نســاجی کشور کنترل شــود، بیش از ۵۰۰ هزار 
شــغل در این حوزه ایجاد خواهد شــد. البته مبارزه با قاچاق در 
حوزه نســاجی فقط به کنترل مرزها خلاصه نمی شــود؛ بدون 
شــک عدم فروش کالا در واحدهای صنفی و همچنین مقابله 
 با عرضه پوشــاک قاچــاق در فضای مجــازی، عنصر کلیدی 

خواهد بود.
جمعبندی

در نهایــت باید گفت با ایجاد اشــتغال برای نیــم  میلیون نفر، 
ظرفیت های پنهان صنعت نساجی کشور افزایش خواهد یافت و 
در نتیجه به سبب مازاد تولید، بازار ۴۰ میلیارددلاری منطقه در 
دسترس ایران قرار خواهد گرفت؛ امری که درآمدهای ارزی نیز 

به دنبال خواهد داشت.
طبق دورنمای ترســیمی صنعت نســاجی، باید در سال ۲۰۲۵ 
بازار ۲۵ میلیاردی برای این صنعت کشور متصور بود اما به دلیل 
قاچاق و تقلب در تولید، این بازار ســودآور همچنان مورد غفلت 
قرار گرفته اســت؛ بی تردید دســتیابی با جایگاه ســوم صنعت 
نساجی در منطقه و رسیدن به رتبه پنجاه جهان طبق افق سال 
۱۴۰۴ سند چشم انداز جمهوری اســلامی ایران، نیازمند تغییر 

نگاه به صنعت نساجی است.

ی هرمزگان ندا

رییس شورای تامین دام کشور با بیان اینکه بررسی بازار نشان می دهد که 
تقاضای گوشــت قرمز مثل ماه های گذشته است، گفت: اکنون دام زنده، 
گوشــت قرمز گرم و منجمد به میزان کافی در کشور موجود است و هیچ 
کمبودی در این زمینه نداریم، بنابراین افزایش قیمت گوشت قرمز در بازار 
منطقی نیســت.»منصور پوریان« در گفت وگو بــا خبرنگار اقتصادی ایرنا 
درباره بازار گوشــت قرمز اظهار کرد: اکنون دام زنده، گوشــت قرمز گرم 
و منجمد به میزان کافی در کشــور موجود اســت و هیچ کمبودی در این 
زمینه نداریم، بنابراین افزایش قیمت گوشت قرمز در بازار منطقی نیست و 

عده ای سودجو به دنبال اخلال در بازار این محصول هستند.
به گفته رییس شــورای تامین دام کشــور، هر ســاله در دی ماه شــاهد 
موج ســازی های قیمتی توسط برخی افراد ســودجو هستیم که این مهم 

پیش از این به وزارت جهاد کشاورزی اعلام شده بود که در ماه های پایانی 
ســال موج ســازی قیمتی افزایش می یابد تا با مدیریت بازار این محصول 

کنترل شود.
کاهشکشتاربهمعنایکاهشجمعیتدامزندهنیست

وی تصریح کرد: با توجــه به تعطیلات ژانویه و کاهش اندک ورود حجم 
گوشــت گرم از مبادی وارداتی و همچنین در پی انتشار گزارش های مرکز 
آمار ایران در خصوص کاهش کشتار دام زنده، برخی به دنبال سوءاستفاده 
از این شرایط هستند تا با افزایش قیمت گوشت گوسفندی و گوساله گرم، 

متعاقباً نرخ دام زنده نیز گران کنند.
پوریان با بیان اینکه کاهش کشــتار در کشــتارگاه ها بــه معنای کاهش 
جمعیت دام زنده گوســفندی و گوساله نیســت، اضافه کرد: طبق آمارها 
جمعیت دامی سبک )گوســفندی( کشور ۶۰ میلیون راس و در بخش دام 
ســنگین نیز جمعیت دامی ۴.۵ میلیون راس است که با زایش های جدید 
به طور حتم این رقم در دام سبک به ۶۵ میلیون راس و در دام سنگین با 

احتساب دام های محلی به ۵.۵ میلیون راس خواهد رسید.
دامزندهخریدارندارد

رییس شورای تامین دام کشور تصریح کرد: بررسی بازار نشان می دهد که 
تقاضای گوشــت قرمز مثل ماه های گذشــته است و حتی با رکود خرید و 
فروش در بازار دام زنده نیز روبه رو هستیم، بنابراین افزایش قیمت گوشت 

قرمز کاذب و غیرواقعی است.
وی اظهار داشــت: پیش از این قیمت هر کیلوگــرم دام زنده بین ۱7۵ تا 
۱۹۰ هزار تومان بود که به تازگی و یکباره در پی افزایش قیمت گوشــت 
این رقم به کیلویی بین ۲۰۰ تا ۲۶۰ هزار تومان تغییر یافت، این در حالی 
است که بالاترین نرخ دام زنده باید در نهایت بین ۱۸۰ تا ۲۰۰ هزار تومان 
باشــد که در حال حاضر دام زنده خریدار ندارد و این مهم صنعت دامی را 

با رکود روبرو کرده است.
قیمتگوشتمنجمدبدونتغییراست

پوریان همچنان قیمت واقعی هر کیلوگرم لاشــه گوشــت گوســفندی و 
گوساله گرم را ۴۲۰ هزار تومان دانست و گفت: قیمت هر کیلوگرم گوشت 
گوسفندی یا گوساله گرم پیش از این توسط برخی سودجو در بازار با حدود 
۵۰۰ تومان عرضه می شــد که نه  تنها افزایــش قیمت مجدد غیرمنطقی 

است؛ بلکه عده ای از بازار نامتلاطم در حال سودجویی هستند.
رییس شــورای تامین دام بیان کرد: با وجود افزایش قیمت گوشــت قرمز 
گرم گوســفندی و گوساله در بازار، قیمت گوشــت منجمد هیچ افزایشی 
نداشته است و طبق روال گذشته در بازار عرضه می شود. قیمت واقعی هر 
کیلوگرم گوشــت قرمز منجمد را بین ۲۶۰ تا ۳۰۰ هزار تومان و گوشــت 
گرم وارداتی را بین ۳۰۰ تا ۳۵۰ هزار تومان و گوشت گرم داخلی بین ۳۵۰ 

تا ۴۲۰ هزار تومان عنوان کرد.
افزایشقیمتگوشتقرمزدربازارموقتیاست

وی با بیان اینکه برای تنظیم بازار گوشــت قرمز وزارت جهاد کشــاورزی 
اقدام به واردات دام زنده کرده اســت، اضافه کرد: افزایش قیمت گوشــت 
قرمز در بازار موقتی است، البته بخشی از آن به دلیل فصل زایش دام های 
کشور اتفاق می افتد؛ اما با افزایش واردات گوشت قرمز به کشور از مبادی 
گوناگون و همچنین عرضه گوشت تولید قراردادی که توسط عشایر صورت 

می گیرد تا چندی دیگر شاهد کاهش قیمت گوشت قرمز خواهیم بود.
پوریان این اقدام دولت را برای تنظیم بازار گوشــت قرمز در کشــور مؤثر 
دانست و گفت: اقدامات دولت همچون خرید قراردادی، واردات دام پرواری 
و عرضه مستمر نهاده های دامی در سامانه بازارگاه در پایداری صنعت دامی 
موثر است و انتظار می رود این حمایت ها از این صنعت تداوم داشته باشد.

رییس شورای تامین دام:

دام زنده و گوشت قرمز به میزان کافی در بازار موجود است  

رئیس سازمان گسترش و نوسازی ایران )ایدرو( با بیان اینکه طرح تامین 
و ســاخت ۲۰۰۰ دســتگاه واگن مترو برای ۹ کلانشــهر کشور به دلیل 
محدودیت تامین مالی توفیق زیادی نداشــته، گفت: نیاز کشور به واگن 
مترو در افق پنج ســاله، یعنی تا سال ۱۴۰7 برای اجرای همه طرح ها و 

پروژه های کشور، حدود 7۰۰۰ دستگاه برآورد شده است.
به گزارش ایســنا، بابک احمدی در نشســت خبری اظهار کرد: در حال 
حاضر تعداد ناوگان فرســوده خودرو بیش از ۹ میلیون دستگاه است. در 
این میان تعداد ۲۶۰ هزار کامیون و کشــنده، 7۴ هزار مینی بوس و بیش 

از هفت میلیون خودروی سواری فرسوده در کشور وجود دارد.
وی افزود: بر اساس قانون هوای پاک تردد این خودروها در کشور ممنوع 
بود که بازدارنده هم بود، اما در دیوان این رای شکســته شــد و در حال 
حاضر خودروهای فرســوده می توانند با معاینه فنــی تردد کنند. یکی از 
دلایل مصرف بالای سوخت و آلودگی هوا هم همین فرسودگی خودروها 

است.
به گفته رئیس سازمان گســترش و نوسازی ایران در حوزه حمل و نقل 
دریایــی نیز بیش از ۶۰۰ فروند انواع شــناور وجــود دارد که در ناوگان 
جمهوری اســلامی ایران تردد می کنند که ۲۰۰ فروند آن اقیانوس پیما 
اســت و بیش از ۲۵۰۰ فروند دستگاه شــناور کوچک نیز وجود دارد.  در 
حــوزه دریایی حدود ۱۱۰ فروند شــناور اقیانوس پیمــا باید جایگزین و 
نوســازی شــود. همچنین در حوزه هوایی حدود 7۰ تا ۸۰ فروند هواپیما 

زمین گیر است.  
این مقام مســئول همچنین با اشاره به فرسودگی ناوگان هوایی، دریایی 
و ریلی کشور، اظهار کرد: باید مشوق هایی را برای نوسازی ناوگان حمل 
و نقل و ایجاد کرد. موتور محرک شکوفایی صنعت تقاضا و بازار است و 
در دوره  تحریم هــا، باید برای حمایت از صنایع داخلی از بازارهای داخلی 

به عنوان یک فرصت استفاده شود.  
به گفته وی در ناوگان هوایی حدود ۳۳۰ فروند پرنده در کشور وجود دارد 
کــه از این تعداد کمتر از ۲۵۰ فروند قابلیت پرواز دارد که تعدادی از این 
۲۵۰ فروند هواپیما نیز به دلیل کسری قطعات یدکی، اقلام مصرفی و یا 
دوره های تعمیراتی باید از پرواز خارج شوند تا عملیات تعمیر و نگهداری 
رو آنها انجام شــود. بر این اساس حدود ۱7۰ تا ۱۸۰ فروند هواپیما قابل 

استفاده در کشور موجود است.  
رئیس سازمان گسترش و نوسازی صنایع ایران با بیان اینکه اولویت حفظ 
ناوگان هوایی اســت و برای حفظ آن به اقلام و زیر ساخت نیاز است که 
زیرساخت های آن در کشور موجود است، تصریح کرد: اما در حوزه اقلام 
یدکی مشــکلات زیادی وجود دارد. البته ظرفیت های مهندســی زیادی 
وجود دارد که می توان آن ها را بالفعل کرد و در صنعت استفاده کرد و در 
بخش تکمیل زیرساخت های اقلام هوایی در حوزه غیرنظامی نیز سازمان 

گسترش ورود کرده و فعالیت هایی در حال انجام است.  
احمدی درباره وضعیت ناوگان دریایی ایران نیز گفت: اصلی ترین شبکه 
در اختیار شــرکت ملی نفتکش ایران و شــرکت کشــتیرانی جمهوری 
اسلامی ایران است. البته شرکت های دیگری نیز ناوگان در اختیار دارند، 
اما در مجموع نیاز این شرکت ها به ناوگان جدید زیاد است. البته به دلیل 
اســتانداردهای بین المللی و همچنین به دلیل اینکه این ناوگان اغلب در 
آب های بین المللی تردد می کنند، مشــکلی برای نگهداشت این ناوگان 
نداریم، اما برای نوســازی ناوگان موجود مشــکلاتی وجــود دارد و باید 

سرمایه گذاری صورت بگیرد.  
به گفته وی در حوزه کشــنده های جاده ای نیز در چند ســال گذشــته 
زیرساخت های جدیدی برای حمایت از تولید ناوگان کشنده های جدید به 
وجود آمده اســت. هرچند سال های قبل صرفا اتکا به تکنولوژهای غربی 
بود، اما با توجه به رشد چین در این حوزه، با مشارکت چینی ها و با انتقال 

دانش  و تولیدات مشترک تولیدات خوبی انجام شده است.
احمدی با بیان اینکه در حوزه ریلی فرســودگی شدیدی وجود دارد و به 
دلیل تردد کمتر ناوگان ریلی در خارج از کشــور معمولا دقت کافی برای 
نوســازی ناوگان در سال های گذشته انجام نشــده، گفت: متوسط عمر 
واگن های باری و واگن های مســافری کشــور بالای ۳۰ ســال است و 
کشــنده های باری - مسافری هم عمر بالایی دارند. بنابراین در مجموع 
آینده خوبی برای حمل و نقل تجاری کشور متصور نیستیم و باید فکری 

برای بهبود آن صورت گیرد.  
رئیس ســازمان گســترش و نوســازی صنایع ایران در ادامه با اشاره به 
مصوبه سال ۱۳۹۶ شورای اقتصاد برای تامین ۲۰۰۰ دستگاه واگن مترو 
کلانشهرها، گفت: در افق ۵ ســاله تقاضای واقعی 7۰۰۰ دستگاه است 

یعنی در صورتی که تمام پروژه های مترو به اتمام برســد 7۰۰۰ دستگاه 
واگن مترو نیاز اســت، اما در صورتی کــه بخواهیم واگن پروژه های در 
حال اتمام را تامین کنیم در کنار نوســازی به ۵۰۰۰ دســتگاه واگن نیاز 

داریم.  
وی افزود: شــورای اقتصاد در سال ۱۳۹۶ برای تامین ۲۰۰۰ دستگاه به 
وزارت کشور مجوز داده و ایدرو را به عنوان متولی مدیریت طرح معرفی 
کرده اســت. سازمان گســترش به عنوان مدعی صنعت و تولید داخل و 
مدیریت کننده این بخش وارد عمل شــده، اما از این ۲۰۰۰ دستگاه به 
علت محدودیت های تامین مالی، توفیقی حاصل نشــده و با وجود اینکه 
چند توافق خوب صورت گرفته، اما اقدامی صورت نگرفته است. اما اخیرا 
وزارت کشــور و شهرداری تهران طرحی برای تامین ۶۳۰ دستگاه واگن 
پیش برده اند.  مشتری این ۶۳۰ دستگاه شهرداری تهران است و قرارداد 
آن بین ســازمان شهرداری و دهیاری ها و یک تامین کننده چینی است.  
اما یکی از الزامات آن ساخت داخل است و اگر ساخت داخل آن صورت 
نگیــرد از قانون عبور کرده ایم. بنابراین وزارت صمت در حوزه کنترلی و 
اعمال قانون ایســتاده و امیدواریم با تعامل بین وزارت کشــور و صمت 
به زودی مقدمات اجرایی ورود تامیــن کنندگان داخلی را در این پروژه 

فراهم کنیم.

رئیس سازمان گسترش و نوسازی اعلام کرد:

نیاز کشور به ۷000 واگن تا 5 سال آینده 

 گمرک تخصصی فنوری اطلاعات و ارتباطات قرار بود تاپایان شهریورماه 
در منطقه ویژه اقتصادی پیام راه اندازی شــود؛ اما بنابر بر آخرین اظهارات 
مسئولان پیش بینی می شود که تا پایان امسال نخستین گمرک تخصصی 

فاوا در این منطقه تکمیل و فعال شود.
به گزارش ایســنا، اواخر سال گذشته بود که هیات دولت در جلسه ای که 
به پیشنهاد وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات و معاونت علمی و فناوری 
و اقتصاد دانش بنیان رییس جمهور تشــکیل شد، ایجاد گمرک تخصصی 

فاوا را در منطقه ویژه اقتصادی و فرودگاه بین المللی پیام تصویب کرد.
بر این اســاس وزارتخانه های ارتباطات و فنــاوری اطلاعات و اقتصاد و 
دارایی ملزم به ایجاد گمرک تخصصی فاوا در پیام شــدند که با ایجاد این 
گمرک زمینه صادرات محصولات و خدمات شــرکت های دانش بنیان و 

فناوری حوزه اطلاعات تسهیل می شود.
به گفته مسئولان اســتقرار کارشناسان تخصصی با هدف تسریع در روند 
صادرات و واردات محصولات در حوزه فناوری های نوین از جمله مزایای 
راه اندازی گمرک تخصصی فاوا در پیام عنوان شــده است؛ بنابراین وجود 
این گمرک در کنار مســتقر بودن شرکت های فناور در این منطقه موجب 
شده تا پیام به عنوان بهترین منطقه ویژه اقتصادی کشور برای راه اندازی 

گمرک تخصصی فاوا انتخاب شود.
در نهایت با گذشــت یک سال مطرح شــدن این موضوع، خرداد امسال 
اکبر قنبرپور- معاون وزیر، رئیس هیات مدیره و مدیرعامل شرکت خدمات 
هوایی پیام از راه اندازی گمرک تخصصی خبر داد. او راه اندازی خط پروازی 
از دبی به پیام و بالعکس را یکی از ملزومات گمرک تخصصی برشــمرد 
و گفت در این زمینه ممکن اســت از ایرلاین های غیرایرانی استفاده کنند 
که طبیعتا آنها هم ممکن اســت توقعاتی از آنها داشــته باشند. وی ابراز 

امیدواری کرد که گمرک تخصصی در حوزه آی ســی تی تا شهریورماه در 
منطقه ویژه اقتصادی پیام راه اندازی شــود موضوعی که وی چندی بعد با 

حضور در یک نشست خبری به آن اشاره کرد.
در این راســتا مدیرعامــل منطقه ویژه اقتصادی و فــرودگاه بین المللی 
 پیــام اعــلام کرد که بخش عمــده ای از فعالیت هــای مرتبط با هدف 
راه انــدازی این گمرک در پیام تاکنون پیاده ســازی شــده اســت و به 
همین منظــور اقداماتی از جمله، ایجاد نمایندگی دفتر پســت جمهوری 
 اســلامی ایران، اســتقرار ســازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی، 
راه اندازی دو آزمایشگاه تخصصی با هدف ارزیابی تجهیزات حوزه فناوری 
و رایزنی هایی برای برقراری پروازهایی به مقصدهای دبی و شنزن از پیام 

صورت گرفته است.
وی در ادامــه تاکید کرد با اقدامات صــورت گرفته و دیگر برنامه های در 

دســت اقدام که در حال پیاده سازی آنها هستیم، پیش بینی می شود که تا 
پایان امســال، نخستین گمرک تخصصی فاوا در منطقه ویژه اقتصادی و 

فرودگاه بین المللی پیام تکمیل و فعال شود.
گفتنی است وجود گمرک تخصصی در این فرودگاه موجب می شود تمامی 
شــرکت هایی که در منطقه ویژه پیام مستقر می شوند، بتوانند  مواد اولیه 
مورد نیاز خود را مستقیما وارد کارخانه تولید خود کنند؛   چون هم کارخانه 
تولید شــرکت ها در این منطقه مستقر اســت و هم فرودگاه در دسترس 
شــرکت ها اســت و هم گمرک در این منطقه مستقر شده است. بنابراین 
اگر شــرکت های دانش بنیان و صنعتی مستقر در پیام بخواهند مواد اولیه 
خارجی به کشــور وارد و یا محصول خود را به سایر کشورها صادر کنند، 

می توانند به صورت مستقیم از فرودگاه پیام بهره برداری کنند.
همچنیــن حداقل تشــریفات گمرکــی را می توان از دیگــر مزایای این 
منطقه دانســت و درحــال حاضر در حال حاضر ۳۲۰ شــرکت در منطقه 
ویژه اقتصادی پیام مســتقر هســتند که بیش از ۹۵ درصد آنها در دسته 

شرکت های تولیدی قرار می گیرند.
بر این اســاس ۵ درصد دیگر این شرکت ها، شرکت های خدماتی مرتبط 
با فناوری اطلاعات و ارتباطات هســتند؛ منطقه پیام به ۵ فاز تقسیم شده 
اســت و  فازهــای ۱ و ۲ از فازهای قدیمی منطقه به شــمار می روند و 
شرکت هایی نیز در آن مستقر شده اند؛ قدیمی ترین شرکت مستقر در پیام 

۱۵ سال قدمت دارد.
فاز ۴ هم در مســاحت حدود ۱۶۵ هکتار ایجاد شده و در حال حاضر فقط 
۵۰ هکتار آن به شرکت ها واگذار شده است. بر اساس مصوبات، مقرر شده 
اســت منطقه ویژه پیام به عنوان نخستین و تنها قطب مرکز داده کشور 

باشد؛ از این رو این منطقه به عنوان قطب دیتاسنتر کشور معرفی شد.

راه اندازی گمرک تخصصی فاوا به کجا رسید؟



اجتماعی

کاهش نرخ جنگل  زدایی 
در آمازون

 

داده هــای ســازمان فضایی برزیل نشــان 
می دهــد نرخ جنگل  زدایــی در آمازون در 
ســال گذشــته میلادی )۲۰۲۳( تقریبا ۵۰ 

درصد کمتر از سال قبل از آن است. 
ایســنا، وزارت محیط زیســت  به گزارش 
برزیل اعــلام کرد ایــن پایین ترین میزان 
نابودی این جنگل در پنج سال اخیر است.

هرچند روند نابودی آمازون در برزیل کمتر 
از ســال های اخیر بوده، اما ســال گذشته 
مســاحتی از آن معادل چیزی بیش از شش 

برابر شهر نیویورک نابود شده است.
»لوئیز ایناسیو لولا دا سیلوا«، رئیس جمهور 
برزیل، یک ســال پیش بعد از رســیدن به 
قــدرت قول داد که رونــد قطع جنگل ها تا 

سال ۲۰۳۰ کاملا پایان یابد.
داده های اولیه ســازمان فضایی ملی برزیل 
نشــان داد کــه ۵۱۵۳ کیلومتــر مربع از 
جنگل های آمازون در ســال ۲۰۲۳ از بین 
رفته درحالی که این رقم برای سال قبل از 

آن ۱۰ هزار و ۲۷۸ کیلومتر مربع بود.
لــولا در اجلاس اقلیمی کاپ۲۷ در ســال 
۲۰۲۲ قول داد کــه جنگل های آمازون را 
احیا کند و مجرمان زیست محیطی را تحت 

تعقیب قرار دهد. 
رونــد تخریب این جنگل حاره ای در دوران 
رئیس جمهور قبلی به بالاترین حد در یک 

دوره ۱۲ ساله رسیده بود.
به گزارش بی بی سی، وزارت محیط زیست 
برزیل در شــبکه اجتماعی »ایکس« گفت 
این اولین گام برای تحقق هدف این کشور 

برای پایان دادن به جنگل زدایی است.
ایــن وزارتخانــه همچنیــن اعــلام کرد 
دولت فعلی برزیل بــه مقابله با روش های 

غیرقانونی در آمازون متعهد است.
بر اســاس این بیانیه گســترش بازرسی ها 
توســط یک ســازمان نظارتی به نام ایباما 

نقش مهمی در افت جنگل زدایی داشت.
»مارینــا ســیلوا«، وزیــر محیط زیســت 
برزیل نیز خاطر نشــان کرد افت این رقم، 
در  ایباما  »منعکس کننده« تلاش جــاری 

جنگل های حاره ای است.
آمازون یک نبــردگاه حیاتی برای مبارزه با 
تغییر اقلیم اســت. این جنــگل اغلب »ریه 
زمین« توصیف می شود چون نقشی اساسی 

در چرخه اکسیژن و کربن سیاره ما دارد.
ایــن جنگل بارانی زیســتگاه حدودا ســه 
میلیــون گونــه گیاهی و جانوری اســت و 
جمعیت بومیان ســاکن آن به یک میلیون 

نفر می رسد.
بــر اســاس گزارش ها، حــدود ۶۰ درصد 

آمازون در برزیل واقع شده است.

����   خـبر
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 معاون وزیر آموزش و پرورش:
برنامه درسی مدارس مسجد محور 
زیر نظر آموزش و پرورش است  

رییس سازمان مدارس و مراکز غیردولتی و توسعه مشارکت های 
مردمی با بیان اینکه برنامه درســی و مجوز مدارس غیردولتی 
مســجدمحور زیر نظر آموزش و پرورش است، گفت: آموزش 
و پرورش به درخواست اشخاص حقیقی و حقوقی که متقاضی 
ایجاد مدرســه یا مرکز آموزشی و پرورشی غیردولتی به عنوان 

بخشی از یک مسجد هستند، مجوز صادر می کند.
احمد محمودزاده در گفت وگو با خبرنگار حوزه آموزش و پرورش 
ایرنا درباره تاسیس مدارس غیردولتی مسجدمحور اظهار داشت: 
به دنبال اســتفاده از ظرفیت مساجد برای ایجاد مدرسه هستیم 
و وزارت آموزش و پرورش به درخواســت اشــخاص حقیقی و 
حقوقی که متقاضی ایجاد مدرســه یا مرکز آموزشی و پرورشی 
غیردولتی به عنوان بخشی از یک مسجد هستند، مجوز صادر 

می کند.
وی افزود: ممکن است در کنار یک مسجد، فضای خالی وجود 
داشته باشــد که در سال های گذشته به بخش خصوصی برای 
فعالیت های تجاری اجاره داده می شــد. اکنون مسجد می تواند 
این فضــا را به مدرســه غیردولتی تبدیل کند امــا باید تمام 

استانداردهای مورد نیاز را داشته باشد.
رییس سازمان مدارس و مراکز غیردولتی و توسعه مشارکت های 
مردمی ادامه داد: مدرســه ایجاد شده بخشی از مسجد است اما 
داخل مسجد نیست بطور مثال اکنون دانشگاه آزاد مدارس سما 
را ایجاد کرده اســت، مدارس مسجد محور نیز نوعی از مدارس 
وابسته هستند که تمام استانداردهای موجود در مدارس دیگر بر 
آنها نیز حاکم است. محمود زاده ادامه داد: در مدارس غیردولتی 
برای تأمین نیروی انســانی، فضا و برنامه درسی استانداردهای 
مشخصی داریم و تمام مدارس غیردولتی موظف به رعایت آن 
هستند. وی افزود: ممکن است یک روحانی بخواهد در مدارس 
دروســی مانند قــرآن یا معارف را تدریس کند، ما ابتدا رشــته 
تحصیلی و صلاحیت های او را بررســی می کنیم، سپس اجازه 
تدریس داده می شود، اکنون موسسان برخی مدارس غیردولتی 

از میان روحانیون هستند. 
معاون وزیر آموزش و پرورش تاکید کرد: یک شــخص حقیقی 
می تواند مجوز ایجاد مدرســه غیردولتی را دریافت و مسجدی 
را اجاره کند یا اینکه هیات امنای مســجد به عنوان شخصیت 
حقوقی مجوز ایجاد مدرســه غیردولتی را دریافت کند . محمود 
زاده ادامه داد: براین اســاس همه ســود و زیان فعالیت مدرسه 
برای هیات امنای مســجد خواهد بود، همچنین برنامه درسی 

مدارس مسجد و مجوز آن زیر نظر آموزش و پرورش است.

رئیس پلیس امنیت اقتصادی فراجا خبر داد:
۷۱۲ شوتی در تور پلیس امنیت 

اقتصادی 
رئیس پلیس امنیت اقتصادی فراجا با اشــاره به کشــف ۵۴۸ 
میلیــاردی کالای قاچاق، از توقیف ۷۱۲ خودروی شــوتی در 

هجدهمین طرح سراسری مبارزه با قاچاق کالا خبر داد.
به گزارش ایرنا از پلیس، ســردار حســین رحیمی، با اشاره به 
اجرای هجدهمین طرح سراسری مبارزه با قاچاق کالا با اولویت 
کالاهای ممنوعه ، کالای اساســی، کالای دخانی، گمرکی و... 
، عنوان داشــت: این طرح به مدت سه روز در سطح کشور اجرا 
شــد که در اجرای آن استان های فارس، اصفهان و هرمزگان 

بیشترین کشفیات را به خود اختصاص دادند.
وی با اشــاره به کشــف انواع کالای قاچاق به ارزش تقریبی 
۵۴۸ میلیارد تومان، بیان داشــت: در اجــرای این طرح ۱۰۶۹ 
دستگاه خودرو توقیف شد که از این تعداد ۷۱۲ خودرو مربوط به 

خودروهای شوتی است.
رئیــس پلیس امنیت اقتصادی فراجا با اشــاره به اینکه با رصد 
و مهندســی و تحلیل محل وقوع جرایم اقتصادی طرح های 
مختلف سراسری، منطقه ای و استانی اجرا می شود، خاطرنشان 
کرد: در اجرای این طرح یکهزار و ۳۱۴ فقره پرونده تشــکیل و 
تحویل مرجع قضایی شده است. سردار رحیمی افزود: در اجرای 
این طــرح از ظرفیت مرزبانی و ســایر پلیس های تخصصی 
بهره گرفته شده اســت. رئیس پلیس امنیت اقتصادی فراجا با 
تاکید بر اینکه عزم پلیس در برخورد و مقابله با مفاسد و جرایم 
اقتصادی جدی است و در مسیر دفاع از حقوق مردم در اجرای 
ماموریت های خود مقتدرانه به میدان آمده است، اظهارداشت: 
پلیس امروز با هم افزایی و جلب مشارکت های مردمی به دنبال 

تقویت امنیت اقتصادی کشور است.

نظر بــه اینکه آقای ادریس / باوقار زعیمی فرزند هوشــنگ به 
موجب به اســتناد دو فقره استشــهادیه محلی بوارده شــماره 
26300 /1 مورخ 1402/10/24 مدعیست که سند مالکیت دو 
ســهم از ده ســهم عرصه و اعیان یک باب خانه به پلاک ثبتی 
5500 اصلی واقع در محله شاه حسینی بخش یک ناحیـه یک 
بندرعباس به مســاحت 504 متر مربع بشماره چاپی 365123 
ســری د سال 91 که در صفحه 197 دفتر املاک جلد 47 ذیل 
شــماره 9228 که بنام ادریس / باوقار زعیمی فرزند هوشــنگ 
تاریخ تولد 1368/11/01 صادره از بندرعباس دارای شماره ملی 
3380121088، ثبت، سند مالکیت صادر و تسلیم گردیده؛ که 
سند مذکور به علت پرس شدن امکان ظهر نویسی وجود ندارد 
تقاضای صدور سند مالکیت المثنی نموده؛ لذا استناد ماده 120 
آئین نامه اصلاحی و تبصره ذیل آن بدینوســیله اعلام میشــود 
هر کس مدعی انجام معامله نســبت به پــلاک مذکور و وجود 
اصل ســند مالکیت در نزد خود میباشد بایستی از تاریخ انتشار 
آگهی ظرف مدت 10 روز اعتراض خود را ضمن ارائه اصل سند 
مالکیت به این اداره تسلیم و رسید اخذ نماید درغیر این صورت 

وفق مقررات اقدام میگردد. م الف 1402/435 

تاریخ انتشار آگهى المثنى : 1402/10/30 

على اصغر ولى پور
رئیس اداره ثبت اسناد و املاک ناحیه یک بندرعباس

نظر بــه اینکه عملیــات تحدید حدود پــلاک 1049 فرعی از 
20 - اصلــی عباس محتشــمی فرزند درویش ششــدانگ یک 
قطعــه زمین مزروعی به مســاحت 21509/19 متر مربع واقع 
در روســتای زهوکی بخش شــش بندر عباس تاکنون به عمل 
نیامده است اینک به موجب این آگهي به استناد ماده 14 قانون 
ثبت عملیات تحدید حدود پلاک فوق در روز 1402/11/30 از 
متقاضي و کلیه مجاورین دعوت میگردد که در تاریخ و ســاعت 
مقرر در محل حضور به هم رسانند واخواهي مجاورین نسبت به 
حدود و حقوق ارتفاقي ، از تاریخ تنظیم صورتمجلس تحدیدي 
ظرف مدت 30 روز پذیرفته خواهد شــد و معترض میتواند به 
استناد تبصره 2 ماده واحده قانون تعیین و تکلیف پرونده هاي 
معترضین ثبتي که فاقد سابقه بوده و یا اعتراض آنها در مراجع 
قضایی از بین رفته اســت مصوب 1373/2/25 و ماده 86 آیین 
نامه قانون ثبت، میبایســت ظرف مــدت یکماه پس از اعتراض 
به مراجع قضایی مراجعه و تقدیم دادخواســت نمایند و گواهی 
تقدیم دادخواســت را به این اداره ارائه نمایند، در غیر اینصورت 
این اداره مطابق مقررات نســبت به ادامــه عملیات ثبتي اقدام 

خواهد نمود . م الف 1402/415

تاریخ انتشار: 1402/10/30

على اصغر ولى پور
رئیس اداره ثبت اسناد و املاک ناحیه یک بندرعباس

نظر به اینکه عملیات تحدید حدود پلاک 1048 فرعی از 20 - 
اصلی عباس محتشمی فرزند درویش ششدانگ یک قطعه زمین 
مزروعی به مســاحت 93411/92 متر مربع واقع در روستای ز 
هوکی بخش 6 بندرعباس تاکنون به عمل نیامده اســت اینک 
به موجب این آگهی به اســتناد مــاده 14 قانون ثبت عملیات 
تحدیــد حدود پــلاک فــوق در روز 1402/11/30 از متقاضي 
و کلیه مجاوریــن دعوت میگردد که در تاریخ و ســاعت مقرر 
در محل حضور به هم رســانند. واخواهی مجاورین نســبت به 
حــدود و حقوق ارتفاقی، از تاریخ تنظیم صورتمجلس تحدیدي 
ظرف مدت 30 روز پذیرفته خواهد شــد و معترض میتواند به 
استناد تبصره 2 ماده واحده قانون تعیین و تکلیف پرونده هاي 
معترضین ثبتي که فاقد سابقه بوده و یا اعتراض آنها در مراجع 
قضایی از بین رفته اســت مصوب 1373/2/25 و ماده 86 آیین 
نامه قانون ثبت، میبایســت ظرف مــدت یکماه پس از اعتراض 
به مراجع قضایي مراجعه و تقدیم دادخواســت نمایند و گواهی 
تقدیم دادخواســت را به این اداره ارائه نمایند، در غیر اینصورت 
این اداره مطابق مقررات نســبت به ادامــه عملیات ثبتي اقدام 

خواهد نمود. م الف 1402/414

تاریخ انتشار: 1402/10/30

على اصغر ولى پور
رئیس اداره ثبت اسناد و املاک ناحیه یک بندرعباس

نظــر بــه اینکه آقــای محمــد / قلنــدری فرزند اســداله به 
موجب به اســتناد دو فقره استشــهادیه محلی بوارده شــماره 
140262651019000308 مــورخ 1402/10/03 تنظیمــی 
دفترخانه 85 بندرعباس مدعیســت که سند مالکیت ششدانگ 
یک قطعه خانه به پلاک ثبتی 2 فرعی از 6440 اصلی، واقع در 
میدان شــهدا بلوار جمهوری بخش یک ناحیه یک بندر عباس 
 به مساحت 272 متر مربع شــماره چاپی 987786 سری الف

سال 00 با شماره دفتر الکترونیکی 140120323136002309 
که بنام محمد / قلندری فرزند اســداله شماره شناسنامه 661 
تاریــخ تولد 1343/03/04 صادره از میناب دارای شــماره ملی 
3421410747، ســند مالکیت صادر گردیده ؛ که سند مذکور 
به علت نامعلومی مفقود گردیده تقاضای صدور ســند مالکیت 
المثنی نمــوده؛ لذا اســتناد ماده 120 آئیــن نامه اصلاحی و 
تبصره ذیل آن بدینوســیله اعلام میشود هر کس مدعی انجام 
معامله نســبت به پلاک مذکور و وجود اصل ســند مالکیت در 
نزد خود میباشــد بایستی از تاریخ انتشار آگهی ظرف مدت 10 
روز اعتراض خود را ضمن ارائه اصل ســند مالکیت به این اداره 
تسلیم و رسید اخذ نماید در غیر این صورت وفق مقررات اقدام 

می گردد. م الف 1402/432

تاریخ انتشار آگهى المثنى: 1402/10/30

على اصغر ولى پور
رئیس اداره ثبت اسناد و املاک ناحیه یک بندرعباس

اصلاح قانون صدور چک که پنج ســال از اجــرای آن می گذرد، 
اگرچه گشایش هایی را برای وصول آن و مبادلات مالی بین فعالان 
اقتصادی به همراه داشــت و ســبب کاهش زندانیان چک شد اما 
برای تحقق کاهش ورودی پرونده های چک به محاکم قضایی، به 

اصلاحات بیشتری نیاز است.
گروه جامعه ایرنا - آخرین اصلاحات قانون چک مربوط به ســال 
۱۳۹۷ اســت؛ پیش از این قانون این حوزه در سال ۱۳۵۵ تصویب 
و در ســال های ۱۳۷۲، ۱۳۷۶ و ۱۳۸۲ اصلاح شــده بود اما این 
اصلاحات نتوانســته بود اشکالات ناشی از صدور چک بی محل را 
رفع کند ضمن آنکه توســعه بازارهای مالی مبتنی بر فناوری های 
نویــن ارتباطی و اطلاعاتی، ضرورت اصلاح قانون را اجتناب ناپذیر 

می کرد.
در آخرین اصلاحاتی که بر این قانون اعلام شــد، دغدغه چندساله 
مــردم به ویژه فعالان اقتصادی که همان چک برگشــتی و صدور 
چــک بلا محل بود، مورد توجه قانونگــذاران قرار گرفت تا بتواند 
بخشی از اطمینان مورد نیاز بازاریان را به چک به عنوان یک اوراق 

بهادار باز گرداند.
بر این اساس، در قانون جدیدی که از پنج سال پیش تاکنون مبنای 
عمل نظام بانکی در صدور دســته چــک و وصول آن قرار گرفت، 
بخشی از ابهامات و اشکالات گذشته برطرف شده است که از جمله 
می توان به ثبت چک صادر شــده در سامانه صیاد )صدور یکپارچه 
الکترونیکی دســته چک(، اطمینان بانک از تمکن مالی درخواست 
کننده چک و نیز راهکارهایی برای وصول چک هایی که موجودی 

کافی در حساب صادرکننده چک نیست، اشاره کرد.
در روش کنونی، صادر کننده چک ابتدا شــماره چک را در سامانه 
صیاد ثبت کرده و ســپس آن را در اختیار فروشــنده قرار می دهد؛ 
پس از این، گیرنده چک با دریافت اطلاعات ســوابق صادرکننده 
چک و حصول اطمینان از عدم سوءپیشــینه صادرکننده در صدور 
چک های بی محل، می تواند با اطمینان بیشتری نسبت به پذیرش 
چک و انجام معامله اقدام کند همچنین در صورت برگشــت چک، 
حساب صادرکننده به میزان مبلغ چک صادر شده مسدود می شود. 
علاوه بر ایــن، برخی تنبیهــات قانونی بــرای صادرکننده چک 
بی محل منظور شــده اســت تا از این طرق نوعی بازدارندگی در 

صدور چک های بی محل ایجاد شود.
چرا چک برای فعالان اقتصادی مهم است؟

چک یکــی از مهمترین ابزارهای مالی و نظــام پرداخت، همواره 
نقش قابل توجهی در تســویه مبادلات خرد و کلان داشــته است 

بسیاری از کسب و کارها از تجار خرده پا تا بازرگانان و شرکت های 
بزرگ بخشــی از معاملات خود را از طریق آن انجام می دهند. به 
دلیل اهمیت کارکــرد و امتیاز چک و بویژه جایگاه اعتباری آن در 
مبادلات کشــور، این ابزار پرداخت هنوز هم از مهمترین ابزارهای 

نظام پرداخت کشور محسوب می شود.
فقدان نظارت کافی بر روند صدور دســته دهه های گذشته سبب 
بروز پدیده »چک برگشتی« در نظام اقتصادی و اجتماعی شده بود؛ 
یعنی فرد صادرکننده چک بدون داشــتن تمکن مالی مناسب اقدام 
بــه صدور چک می کرد و فرد گیرنده نمی توانســت طلب خود را 
وصول کند که به دنبال آن زندانیان چک رو به فزونی نهاده بود و 
خانواده ها نیز به دلیل آنکه نان آور خانواده راهی زندان می شد، با 

مشکلات مالی و خانوادگی روبرو می شدند.
شــاید به همین دلیل بود که نگارندگان قانون جدید چک، ســعی 
کردند اعتبارسنجی مشــتری را نزد بانک ها افزایش دهند تا تنها 
مشــتریان دارای اعتبار اقتصــادی بالا بتوانند از ایــن ابزار برای 

مبادلات تجاری خود بهره بگیرند.
آیا قانون جدید چک راهگشا بود؟

نویسندگان قانون جدید چک، هدف عمده از اصلاح قانون داشتند؛ 
نخســت اینکه اعتبار به چک به عنــوان مهمترین اوراق بهادار در 
معامــلات بانکی بازگردانده شــود و دوم اینکه تعــداد زندانیان و 
محکومان ناشــی از صدور چک بلا محل کاســته شود و کمتر با 

پدیده چک برگشتی روبرو باشیم.
بــرای صحت ســنجی اینکه آیا قانون جدید چــک به هدف خود 
رسیده است، مرور آخرین آمار از صدور چک خالی از لطف نیست.

بر اساس آخرین آمار بانک مرکزی که مربوط به مهر امسال است، 
در کل کشــور حدود هشــت میلیون فقره چک به ارزشی بالغ بر 

۵۰۵۸ هزار میلیارد ریال در کل کشور مبادله شده که از نظر تعداد 
و مبلغ به ترتیب ۷.۳ و ۷.۱ درصد افزایش نشــان می دهد؛ در این 
میان اســتان تهران بــا صدور بیش از ۲.۵ میلیــون فقره چک به 
ارزشی در حدود ۲۴۷۵ هزار میلیارد ریال در رتبه نخست قرار دارد.

از این میزان بیش از ۷.۳ میلیون چک به ارزشــی در حدود ۴۴۳۷ 
هزار میلیارد ریال وصول شده است یعنی ۹۱.۷ درصد تعداد چک ها 
و ۸۷.۷ درصد مبلغ چک ها وصول شــده است. بنابراین در مهرماه 

بیش از ۶۶۱ هزار فقره چک در کل کشور برگشت خورده است.
مهران محرمیان معاون فناوری هــای نوین بانک مرکزی در این 
باره از کاهش ۹۶ درصدی آمار زندانیان چک در سایه اجرای قانون 
جدید چک ســخن گفته و اینچنین توضیح داده اســت: در گذشته 
روزانه ۱۰ نفر بابت صدور چک بلامحل راهی زندان می شــدند اما 
در شــرایط کنونی هر ۳ روز، یک نفر بابت صدور چک بلامحل به 

زندان می رود.
وی اظهار کرد: قانون جدید و قوانین ســختگیرانه در صدور دسته 
چک از سوی بانک ها، منجر به کاهش پرونده های قضایی در حوزه 
چک شده است به  نحوی  که در فروردین و اردیبهشت سال جاری 

فقط ۱۸ زندانی چک بابت این پرونده ها راهی زندان شده اند.
وی گفت: پیش از اجرای قانون جدید چک، رفع سو اثر و پرداخت 
دیون توســط صادرکنندگان چک به طور متوســط ۳۷ روز به طول 
می انجامید و پس از اجرایی شدن قانون جدید چک، پرداخت دین 

به ۳ روز کاهش یافت.
محرمیــان ادامه داد: در حال حاضر روزانه ۳۰ تا ۴۰ هزار حســاب 
بابت برگشت چک مسدود می شود و سپس فرآیند تأدیه دین توسط 

صادرکنندگان چک صورت می گیرد.
معــاون فناوری های نویــن بانک مرکزی با بیــان اینکه پیش از 
اجرای قانون جدید چک، آمار چک های برگشتی ۲۰ درصد از کل 
چک های صادر شــده را تشکیل می داد و در حال حاضر این نسبت 
به ۷ درصد کاهش پیدا کرده اســت، افزود: زمانی که قانون جدید 
چک عملیاتی شــد، تعداد چک های جدید فقــط یک تا دو درصد 
چک ها را شامل می شد، اما در حال حاضر ۹۸ درصد چک ها جدید 

هستند که در بانک های صادرکننده قابلیت نقد شوندگی دارند.
با این اوصاف می توان گفت که این قانون در رســیدن به نخستین 
هدف خود که کاهش چک های برگشــتی بوده، دست یافته است 
هرچند تا رسیدن به نقطه مطلوب و رسیدن به نقطه صفر همچنان 

فاصله داریم.

اصلاح قانون چک؛ اهدافی که محقق شد و اصلاحاتی که همچنان نیاز است

ی هرمزگان ندا

قانون تعیین سن فرسودگی که بنیانگذار اسقاط 
خودروهای فرســوده و جایگزینی با خودروهای 
نــو در دهــه ۸۰ بود، در حالی با شــکایت یک 
شخص حقیقی لغو شد که اکنون با ادغام قانون 
ســاماندهی صنعت خودرو و ماده ۸ قانون هوای 

پاک بار دیگر احیا شده است.
به گزارش خبرنگار اجتماعی ایرنا، طرح اســقاط 
خودروهای فرســوده و تعویض این خودروها با 
وسائل نقلیه نو، از طرح های مهم در اوایل دهه 
۸۰ خورشــیدی بود که توانست نقش مهمی در 
نوسازی ناوگان حمل و نقل در شهرها بردارد و 

چهره شهرها را نونوار کند.
ایــن طــرح با تاکیــد ویــژه بر تاکســی های 
کلان شــهرها آغاز شــد و بــه تدریــج دیگر 
خودروهای حمل و نقل عمومی و حتی وســایل 
نقلیه شــخصی را در برگرفت؛ طرح اســقاط و 
جایگزینــی خودروهــای فرســوده در ابتدا و تا 
نیمه دهه ۸۰ خورشیدی به دلیل شرایط مساعد 
خودروســازها، نبود تحریم های خارجی و قیمت 
مناسب خودروهای صفر برای جایگزینی سرعت 

مناسب به نوسازی ناوگان درون شهری داد.
با این وجــود از دهه ۹۰ طرح جایگزینی خودرو 
فرســوده و قانون تعیین سن فرسودگی وسایل 
نقلیــه با چالش های جدی روبرو شــد؛ با وجود 
اینکه تا اواســط دهه ۹۰ این طرح به طور دست 
و پا شکسته اجرا می شــد، همزمان با بازگشت 
تحریم ها و مشــکلات صنعت خودروســازی به 
دلیل وابســتگی، طرح اســقاط و جایگزینی نیز 
به ورطه فراموشــی رفت تا اینکــه تنها با یک 
شکایت حقوقی و رای دستگاه قضا، قانون تعیین 

سن فرسودگی به طور کل منحل و همراه با آن 
موضوع اسقاط خودرو نیز تقریباً مسکوت ماند.

در تــازه تریــن اظهارنظر در خصــوص طرح 
جایگزینی خودروهای فرسوده، سردار محمدباقر 
ســلیمی معاون عملیات ترافیک پلیس راهور در 
یک گفت و گــوی تلویزیونی از چرایی انحلال 
قانون تعیین ســن فرســودگی ســخن گفت و 
توضیــح داد:  قانون تعیین ســن فرســودگی با 
اعتراض و شــکایت فردی و رای دیوان )منظور 

دیوان عدالت اداری( منحل شد.
سردار سلیمی اضافه کرد: تعیین سن فرسودگی 
یکی از قوانینی بود که بر مبنی آن می توانستیم 
محدودیتی هایی برای خودروهای فرسوده تعیین 
و در صورت لزوم از چرخه استفاده خارج کنیم اما 
با انحلال قانون ســن فرسودگی، مبنای فعالیت 
وسایل نقلیه، دریافت برگه معاینه فنی شد و هر 
خودرو تا مادامی که می تواند معاینه فنی دریافت 

کند، باید در چرخه استفاده باشد.
در سال ۱۳۹۹ بنا بر شکایت شخصی، آیین نامه 
تعیین سن فرسودگی وســایل نقلیه موتوری با 
استعلام از دیوان عدالت اداری و فقهای شورای 
نگهبان باطل اعلام شــد؛ در رأی دیوان اعلام 
شــد با توجه به اینکه راه هــای مطمئن دیگری 
جهت احراز شــرایط قانونی لازم بــرای ادامه 
فعالیت خودروها از جملــه آلاینده نبودن وجود 
دارد، اطلاق از رده خارج شدن خودروها صرفاً با 
رسیدن به سن مذکور در مصوبه از جهت اسراف 
و تضییع حقوق مالکین، خلاف شــرع شــناخته 
شــد. پس از آن آیین نامــه جدید با ملاک قرار 
دادن سن مرز فرسودگی و معاینه فنی در خرداد 

۱۴۰۰ مصوب شد. این در حالی بود که در سال 
۱۳۹۹ با استناد به ماده ۸ قانون هوای پاک این 
آیین به پیشنهاد مشترک سازمان محیط زیست، 
وزارت صمت، ســازمان ملی اســتاندارد و بیمه 
مرکزی جمهوری اســلامی ایران توسط هیات 
وزیران مصوب شــده بود و ملاک اصلی تعیین 

فرسودگی خودروها بود.
بنابر ماده ۸ قانون هوای پاک )اصلاح شــده در 
سال ۱۴۰۰(، سن مرز فرسودگی، سنی است که 
وسایل نقلیه موتوری به علت طول عمر و میزان 
کارکرد، دچار افت عملکردی و ایمنی شــده و 
نیازمند تعمیرات و نگهداری فنی بیشتر هستند؛ 
این وســایل نقلیــه موتوری مشــمول افزایش 

دفعات سالیانه معاینه فنی می شوند.
در جدول این ماده، ســن مرز فرســودگی برای 
تمامی وســائل نقلیه مشــخص شــد، اما تنها 
کاروِیژه آن تعیین میزان دفعات معاینه فنی برای 
هر خودرویی است که به ســن مرز فرسودگی 

رسیده و غیر از این کاربرد دیگری ندارد.
همچنیــن در این قانون وســیله نقلیه موتوری 

فرسوده مشروط به عدم دریافت معاینه فنی شده 
اســت. به عبارت دیگر وسیله نقلیه موتوری که 
بدون توجه به حد سن مرز فرسودگی، پس از دو 
دوره متوالــی مندرج در جدول موضوع ماده )۲( 
این آیین نامه، نتواند گواهــی معاینه فنی معتبر 
اخذ نماید و مشــمول محدودیتهــای ماده )۸( 

قانون می شود.
بــر این مبنا چنانچــه هر وســیله نقلیه، در هر 
سنی)حتی ۵۰ سالگی( بتواند معاینه فنی دریافت 
کنــد، می تواند به فعالیت ادامه دهد. در صورتی 
که طبق اســتاندارهای بســیاری از کشورها به 
خصوص کشورهای توسعه یافته، سن فرسودگی 
وسائل نقلیه کمتر از ۱۰ سال است و برای مثال 
سن فرسودگی خودروها در کشوری مانند آلمان 

۵ سال است.
برای مثال هم اکنون بســیاری از کامیون های 
کمپرسی کشور ســنی بالاتر از ۴۰ سال دارند و 
در حوزه تاکسی و خودروهای شخصی نیز سنین 
بیش از ۲۰ و ۳۰ سال را در سطح شهرها شاهد 

هستیم.

چرا سن فرسودگی خودروها منحل شده بود؟ 
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اگر نمی شود این فصل را بهار کنم_
میان برف و نمک، مانده ام چه کار کنم؟ 

منی که دانه ی نوری نکاشتم به زمین
چرا توقع خورشید و آبشار کنم؟ 

نه واقعا به چه حقی برای لقمه ی خویش
پرنده های زبان بسته را شکار کنم؟ 

چقدر مثل کلاغان بدزدم از همه گوش؟ 
که پشت میکروفنِ مفت، قار قار کنم؟ 

چقدر وعده ی سر خرمنی به نخبه دهم؟ 
چقدر با هنر این و آن قمار کنم؟ 

چقدر سد بزنم بی نتیجه و الکی
چقدر خون به دل کوه و چشمه سار کنم؟ 

به پینه پینه ی حمال استناد کنم
که پشت پینه ی پیشانی استتار کنم؟ 

ورق ورق تن جنگل ورق شده ست که من
طبق طبق همه ی شهر را شعار کنم؟ 

صدا بلند کنم بین حیرت حضار
که واقعا به کف و سوت افتخار کنم؟ 

خیال کن که به رأی و ریا قبول شوم
 دو روز باقی خود با خودم چه کار کنم؟ 

درد دل یک نامزد انتخاباتی

?.... سجاد حیدری قیری

آسایشگاه روانی.
بیماران: تکیده و خاموش.

بین آنان: مردی با رَدای سرخ. ماندولینی در دست و زنگوله ای به پا.
سرگرم خواندن: ترانه ی » چشمانِ سیاه «، به روسی.

 پس از اجرای ترانه به سوی پنجره می رود.
به سراغش می روم و حالش را می پرسم. می گوید:

»خوب است. از زمانی که در اینجا هستم، خیلی خوب است.«
 می پرسم:» قبلًا کجا بوده اید؟«

می گوید:» در اجتماع، بین مردم، در پتروشیمی، در کارِ خرید و فروش املاک.«
می خواهم با او بیشتر صحبت کنم، اما او به من پشت می کند، می رود و در گوشه ای می نشیند.
هنگام ترکِ آسایشگاه ، رئیسِ آن را می بینم. بی مقدمه می پرسم:» این مرد واقعاً بیمار است؟«

 می گوید:» نه، تمارض می کند.«
می پرسم:»به چه دلیل؟«

می گوید:» اینجا پناهگاه خوبی برای اوست. مگر او را نمی شناسید؟«
 می گویم:»نه، نمی شناسم.«

 ناگهــان بــا صدایی بلند می خندد. من که از این واکنش تعجب کرده ام، دســت و پای خود را گم 
می کنم. خنده ی رئیسِ آسایشــگاه دســت کم چند دقیقه طول می کشد. پس از آن قیافه ای جدی 

می گیرد و دوباره می پرسد:
» تعجب می کنم، چطور او را نمی شناسید؟«

 پاســخی نمی دهم، آهسته می گوید:»او همان شیطان است که از بین مردم گریخته و به اینجا پناه 
آورده است!«

 صدای مردِ زنگوله به پا بلند می شــود که این بار ترانه ای به فارسی می خواند. تند و هیجان انگیز. 
صدای کف زدنِ بیماران و همراهیِ با او.رئیسِ آسایشگاه هم شروع می کند به بشکن زدن و دورِ من 

چرخیدن! مثل اینکه کمرِ خودم هم کمی شُل شده است!

پا زنگوله مردی

      ?.......................... تورج رهنما

ارزان تر از همه جا
فوریفوری

»کاشت درخت دوستی«

تضمین صد در صد، در ۱۵ جلسه، مکانیزه، سریع، به دو شیوه دیم و آبی!

»بنگاه شادمانی عمو نوروز«

پیام داده کسی تا بگیرم از خونتِ 
نمونه ای که ببینند وضع قندونتِ 

به امر مدعیانی که جان عمه یشان
به هیچ وجه نگردیده اند مدیونتِ

چقدر فکر تو هستند این پرستاران
مباد کِرم بیاید به سمت دندونتِ 

و یا فشار بیاید به قلب و بعد از آن
به زانوان و نخاع و سفیدی رونتِ 

اگر خدای نکرده دلت گرفته  شبی ..
چَتی بزن که شود یک وزیر مهمونتِ

نه اینکه در پی مشکل فقط بیاید او..
خدا کند که نبینند قاتق ِ نونتِ!

نگو به من که بیایم به پیجت ای مسئول..
دوباره  وصل نشد گوشی ام به نت ،کو نتِ!؟

?.... پدرام اکبری

مصطفی مشايخی

»گویند مرا چو زاد مادر«
درلاک خودم خزیدن آموخت

هروقت صدای من در آمد
با توپ و تشر،کپیدن آموخت

یک شیشه ی شیر بیخ حلقم
بنهاد و به من مکیدن آموخت

شب ها برِ ماهواره تا صبح
بیدار نشست و دیدن آموخت

یا این که نشست پای قلیان
هی پک زدن و کشیدن آموخت

یک حرف و دو حرف بر زبانم
ننهاد و فقط شنیدن آموخت

دستم نگرفت و در خیابان
دنبال خودش دویدن آموخت

تا نق نزنم که خسته هستم
از دکه پفک خریدن آموخت

با جاری خود رقابتی داشت
همواره به او رسیدن آموخت

از بس به پدر کنایه می زد
دعوا و به هم پریدن آموخت

هم کاسه و کوزه را شکستن
هم جیغ و گلو دریدن آموخت

هر چند که کند از تنم پوست
تاهستم و هست دارمش دوست

مـــــادر

مدتی قبل در جشــنواره ای ادبی شرکت کردم که با موضوع »خانواده و فرزندآوری«، 

برگزار شد.

در این جشــنواره حدود یکصد شاعر حضور داشتند که از این تعداد بیش از ۹۰ درصد 

عزیزان ، پیشکســوت و از شاعران کهنسال کشــور بودند. این شاعران )بانو و آقا( به 

دلیل کهولت سن ، بعضاً عصا به دست تشریف آورده بودند. و حتی شاعرِ عزیزی که 

تجلیل شــد نیز  ۹۲ سال داشت. )بزنید به تخته!( یعنی بیشتر شاعران حاضر هم سن 

و سال حضرت استادی بودند که تجلیل شدند.

در این همایش همچنین اعلام شــد که نرخ فرزندآوری در ایران بسیار پایین است و 

به بحث عدم باروری ...و....اشاره شد.

در دل گفتم این عزیزانِ شــاعر، در این ســن و سال چه ارتباطی می توانند به بحث 

فرزندآوری داشــته باشند؟ یا اساســاً چه کمکی می توانند به این حوزه ی حساس و 

کلیدی داشته باشند؟! باور بفرمایید این عزیزان به دلیل سن بالا و بازنشستگی در همه 

ی حوزه ها! بیماری های گوناگون از قبیل آلزایمر، نازایی، و....حتی در اشعار خود نیز 

بعید می دانم که چیزی یادشان مانده باشد تا موضوع یاد شده را در آثار خود بگنجانند. 

این هم از این جشنواره.

فرزندآوری!
?...... راشدانصاری)خالو راشد(
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از سوی پژوهشگر دانشگاه امیرکبیر؛

داربست رسانا برای کاربردهای 
مهندسی بافت ساخته شد

پژوهشگر دانشکده مهندســی پزشکی دانشگاه صنعتی 
امیرکبیر موفق به طراحی داربست رسانای تبادل گر یون 

برای کاربردهای مهندسی بافت شد.
بــه گزارش خبرگزاری مهر به نقل از دانشــگاه صنعتی 
امیرکبیر، زهره دارائی نژاد دانش آموخته دانشگاه صنعتی 
امیرکبیــر و مجری طرح طراحی و ســاخت داربســت 
رســانا بر پایه پلی آنیلیــن/ پلیمر تبادلگــر یون برای 
کاربردهای مهندسی بافت درمورد این طرح گفت: یکی 
از رویکردهای جدید در مهندســی بافت انتقال سیگنال 

الکتریکی به سلول ها و تنظیم رفتارهای سلولی است.
وی افــزود: انتقال ســیگنال الکتریکی به ســلول ها از 
طریق بســترهای رسانا صورت می گیرد، ولی از آنجا که 
داربست های رســانا بر پایه پلی آنیلین به طور معمول با 
مشکل ناپایداری رسانایی و اندکی سَمیت همراه هستند، 
برای مطالعات سلولی مشکل ایجاد می کنند. در نتیجه، 
در این طرح داربستی با زیست سازگاری عالی و خواص 
رسانایی ویژه طراحی شد تا فضای مناسبی برای انتقال 

سیگنال الکتریکی به سلول ها فراهم شود.
محقق دانشــگاه امیرکبیر همچنین اظهار داشت: در این 
طرح بــا بکارگیری یک پلیمر تبادل گــر یون به عنوان 
حامل در ساخت نانوالیاف رسانای پلی آنیلین و با استفاده 
از یون لیتیم، داربستی زیست سازگار، با رسانایی پایدار و 

قابلیت ذخیره انرژی تهیه کردیم.
دارائی نژاد اضافه کرد: این داربســت در مدت زمان زیاد 
در محیط کشت سلول رســانایی خود را حفظ می کند، 
سمیت ناشی از دوپانت سمی ندارد و با رهایش یون لیتیم 
رفتارهای سلولی همچون تکثیر و تمایز را بهبود می دهد.

وی یادآور شد: نتایج این طرح نشان داد استفاده همزمان 
از داربست رسانا، سیگنال الکتریکی و یون لیتیم می تواند 

باعث استخوان زایی در محیط درون تنی شود.
محقق دانشــگاه صنعتی امیرکبیر تصریح کرد: داربست 
رســانای تهیــه شــده در این طــرح علاوه بــر تمام 
زیرشــاخه های مهندســی پزشــکی از جمله مهندسی 
بافت، رهایش دارو، بیوسنسور و زخم پوش ها، در صنایع 
شیمیایی و الکترونیکی همچون ساخت باتری نیز کاربرد 
دارد. از این داربســت می توان به عنــوان یک محرک 
الکتریکــی همچنین وســیله ای بــرای رهایش عوامل 
بیولوژیک یونی استفاده کرد. با توجه به مطالعات صورت 
گرفته روی تحقیقاتی که تاکنون در نشــریه های معتبر 

علمی چاپ شده، سامانه مورد نظر جدید است.
دارائی نژاد افزود: قصد داریم در ادامه این پژوهش، روی 
ســاخت داربست های رســانا با عملکردی مشابه باتری 
برای تحریک بافت های بدن، بدون نیاز به منبع تحریک 
خارجی کار کنیم. در این طرح، داربســت رسانای تبادل 
گر یون برای کاربرد در مهندسی بافت تهیه شد. زیست 
سازگاری داربست در محیط برون تنی و درون تنی مورد 
ارزیابی قرار گرفت و نسبت به نمونه های کنترل زیست 

سازگاری خیلی خوبی داشت.
وی ادامه داد: همچنین، قابلیت این داربست برای تمایز 
استخوانی ســلول های بنیادی مشــتق از بافت چربی 
در محیط بــرون تنی و القای اســتخوان زایی در موش 
صحرایی بررســی شد و نتایج امیدوارکننده ای به دست 

آمد.
این پژوهشگر به دیگر ویژگی های این طرح اشاره کرد و 
گفت: همچنین تاثیر سیگنال الکتریکی خارجی بر رشد و 
تکثیر و تمایز سلول های بنیادی و القای استخوان زایی 
در موش صحرایی مطالعه شد. نتایج به دست آمده نشان 
داد داربست رســانای حاوی یون لیتیم همزمان با القای 
سیگنال الکتریکی نقش بسیار موثری بر رشد و تکثیر و 
تمایز سلول ها و القای استخوان زایی در موش صحرایی 

داشت.
دارائی نژاد درمورد مزیت های رقابتی این طرح هم اظهار 
داشت: داربست رسانای تبادلگر یون، علاوه بر مهندسی 
بافت و به طور کلی مهندســی پزشکی، در سایر صنایع 
از جمله الکترونیک و شــیمی و در این پژوهش کاربرد 
گسترده ای در زمینه های مختلف مهندسی پزشکی دارد. 
یکی از شاخص ترین کاربردهای آن در زمینه مهندسی 
بافت است. در واقع داربست رسانای زیست فعال بر پایه 
پلی آنیلین برای انتقال سیگنال الکتریکی به سلول ها و 

تنظیم رفتارهای سلولی استفاده می شود.
وی با بیان اینکه از این داربســت می توان برای انتقال 
یون های دیگر برای مهندسی بافت های قلب، عصب و 
ماهیچه نیز استفاده کرد، گفت: به دلیل خواص رسانایی 
ویژه ای که این سامانه دارد، می توان از آن برای ساخت 
باتری و تجهیزات الکترونیکی نیز اســتفاده کرد. استاد 
راهنمای این طرح دکتر ایمان شعبانی عضو هیات علمی 

این دانشگاه بوده است.

دستاورد دانش بنیان ها؛

دستگاه »تست چسبندگی یخ« 
ایرانی به بلژیک

 صادر شد
 

دستگاه تست چسبندگی یخ به سطح شرکت نانومهندسی 
ســطح ژیکان به کشور بلژیک صادر شــد و در دانشگاه 

لووِن نصب و راه اندازی شده است.
به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از ســتاد نانو، فرشــید 
چینی، مدیرعامل شرکت نانومهندسی سطح ژیکان گفت: 
ما سال هاست که روی فناوری یخ گریزی کار می کنیم، از 
ســال ۱۳۹۵ به دلیل تحقیقاتی که انجام می دادیم روی 
ســاخت نمونه اولیه و ستاپ آزمایشگاهی این دستگاه کار 
کردیم و چند نســخه از آن را نیز برای کارهای پژوهشی 
ساختیم تا اینکه ستاد توســعه فناوری نانو در سال ۱۳۹۹ 
فراخوانی با موضوع ارتقای ستاپ آزمایشگاهی به تجهیز 
تجاری را منتشــر کرد که از طریق این فراخوان موفق به 
دریافت حمایت شــدیم و با حمایت ستاد نانو ستاپ اولیه 

ما تکمیل و تبدیل به یک دستگاه تجاری شد.
دکتر چینــی افزود: این حوزه در ایران خیلی جدید بوده و 
هنوز کاربردهای این دســتگاه در ایران چندان قابل توجه 
نیســت اما بازار خوبی در خارج از ایران وجود دارد. ما سه 
دســتگاه به اتحادیه اروپا صادر کردیــم و در حال حاضر 
به دنبال ایجاد مقری در اروپا هســتیم تا بتوانیم ســاده تر 
این محصول را صادر کنیم. به گفته وی این دســتگاه در 
بخش های مختلفی نظیــر مبدل های حرارتی، اگزوزهای 
برخی کارخانه ها و هر جایی که یخ تشکیل می شود، قابل 
اســتفاده است. این دستگاه یخ را با شرایطی که در دنیای 
واقعی روی محصول ایجاد می شــود، تولید کرده و آن را 
می شــکند و از این طریق اندازه گیری های لازم روی یخ 

صورت می گیرد.
 مدیرعامل شــرکت نانومهندســی ســطح ژیکان افزود:

 ۱۷ فــاز مختلف برای تشــکیل یخ وجــود دارد که هر 
یــک ویژگی های خاص خــود را دارد، مثلًا نوع یخ زدگی 
در برفک یخچال با قندیل تفاوت دارد. این دســتگاه فاز 
مورد نظر یخ را شبیه ســازی کــرده و یخ تحت همان فاز 
تولید شــده و شکسته می شود. شبیه ســازی دقیق یخ در 
کسب نتیجه درست از آزمایش اهمیت زیادی دارد. همین 
موضوع باعث منحصر به فرد شدن این دستگاه می شود.

بــه گفتــه دکتر چینــی در حــال حاضر چندین ســتاپ 
آزمایشــگاهی از این نوع دســتگاه در آمریکا وجود دارد 
اما هیچکدام تجاری ســازی نشده اســت، اما این دستگاه 
شرکت نانومهندسی ســطح ژیکان از تکرارپذیری بالایی 
برخــوردار بوده و تجاری ســازی شــده اســت. یکی از 
تفاوت های این دســتگاه ایرانی با نمونه های آزمایشگاهی 
دیگر که در آمریکا استفاده می شــود، زمان کوتاه تر تولید 
یخ اســت به طوری که به جای ۲۴ ساعت، در مدت یک 

ساعت یخ با فاز مورد نظر روی سطح ایجاد می شود.
لازم به ذکر است که تاییدیه عملکرد این دستگاه از سوی 
دانشــگاه لوون صادر شــده که موید عملکرد صحیح این 
دستگاه اســت. ژیکان IAT-۴۰ دستگاهی است که به 
صورت خودکار میزان نیروی چســبندگی یخ به ســطح و 
تنش برشــی برای جدا کردن یخ از سطح را اندازه گیری 
می کند. این دستگاه قادر به تعیین میزان یخ گریزی سطح 
بوده و برای انواع مختلف سطوح قابل استفاده است. زمان 
کوتاه تست و دقت بالای اندازه گیری از جمله ویژگی های 
مثبت این دستگاه بوده که در کنار کاربری ساده و قابلیت 
سفارشی ســازی برای نیازهای مختلف، موجب شده این 
دستگاه برای صادرات به کشورهای اروپایی مناسب باشد.

سیســتم های انتقال قدرت، برج های مخابراتی، آنتن ها و 
کشــتی ها از جمله حوزه هایی هســتند که قابلیت استفاده 
از این دســتگاه را دارند. همچنین برای ایجاد پوشش های 
یخ گریز که ماهیت نانویی دارند، از این دســتگاه استفاده 
می شود.  در سال جاری هم دومین فراخوان ارتقای ستاپ 
آزمایشــگاهی به تجهیز تجاری برگزار شــده و تیم های 

منتخب در حال تکمیل ستاپ هستند.

*******************

نانومواد در ساخت لنز 
استفاده شد

 
با اســتفاده از مواد نانوســاختار، محققان موفق به ساخت 
لنزی شــدند که می تواند جایگزین ادوات اپتیکی فعلی در 

سامانه های تصویربرداری پزشکی یا نظامی شود.
به گــزارش خبرگــزاری مهر، پژوهشــگران دانشــگاه 
وندربیلــت موفق به ســاخت لنزی شــدند کــه می تواند 
جایگزین اپتیک های مورد اســتفاده در بینایی ماشــینی 
شــده و با مصرف کمتریــن مقدار انرژی و با ســرعتی 
بالا، تصویربرداری کند. نانوســاختار مورد استفاده در این 
لنز موجب شــده تا ضخامت لنز کاهــش یابد و در نتیجه 
پردازش اطلاعات کارآمدتر انجام شود. این لنز به گونه ای 
طراحی شده که نیاز به فرآیندهای محاسباتی گران قیمت 
را به حداقل برســاند و تصاویری تولید شــود که کاربرد 
گســترده ای در سامانه های امنیتی، پزشکی و سیستم های 

دفاعی داشته باشد.
جیســون ولنتاین، استاد مهندســی مکانیک ، معاون مدیر 
انســتیتوی علوم و مهندسی نانو وندربیلت نتایج یافته های 
خود را نشریه Nature Nanotechnology منتشر 
کرده اســت. محققان این پروژه معتقدند که این معماری 
نانویــی در لنــز می تواند شــکاف میان دنیــای واقعی و 
سیســتم های دیجیتالی را پر کند. ولنتاین از محققان این 
پروژه می گوید: »به لطف فشرده ســازی، ســرعت زیاد و 
مصرف انرژی کم، رویکرد ما می تواند طیف گسترده ای از 
کاربردهــا را در زمینه هوش مصنوعی، امنیت اطلاعات و 

تجهیزات تصویربرداری شامل شود.«
این گروه زمانی کار خود را شــروع کردند که به ســراغ 
طراحی یک شبه لنز رفتند تا بتوانند از آن برای رمزگذاری 
اطلاعات برای یک کار طبقه بندی شده استفاده کنند. دو 
نســخه از لنز برای این منظور ســاخته شد که دقت برای 
خوانش دســت خط ۹۸٫۶ درصد و برای تشخیص لباس 

۸۸٫۸ درصد بود.

  خـبر 

محققان دانشــگاه تهران موفق به طراحی و تولید ۲ نوع داروی 
نوترکیب به منظــور درمان بیماری هــای خودایمنی و برخی 

سرطان ها شدند.
فاطمه عســگریه یکی از محققان دانشــگاه تهــران در حوزه 
بیوتکنولوژی صنعت و محیط زیســت در گفت و گو با خبرنگار 
مهــر، از طراحــی و تولیــد ۲ داروی نوترکیب بــرای درمان 
بیماری های خودایمنی و درمان برخی ســرطان ها مثل سرطان 
ریه، کبد و پوســت با همکاری دکتر زهرا حاجی حسن استادیار 
دانشکدگان علوم و فناوری های میان رشته ای خبر داد و اظهار 
کرد: دارویی که مربوط به درمان بیماری سرطان است، تاییدیه 
فوری اف دی ای را گرفته اســت، این دارو یک مشابه خارجی 
دارد که در آن از »اینترلوکین ۲« اســتفاده شــده است ولی ما 
از »اینترلوکین ۲۱« که عــوارض جانبی کمتری دارد و همان 

فعالیت و تاثیر را می گذارد، استفاده کردیم.
عسگریه با اشــاره به اینکه »اینترلوکین ها« جزو مواد شیمیایی 
هســتند که برای تنظیم و تسریع فرایندهای که در بدن انسان 
قرار است اتفاق بیفتد، استفاده می شود، گفت: از اینترلوکین ۲۱ 
برای درمان بیماری ســرطان و مهار کردن و کشتن سلول های 

سرطانی استفاده می شود.

عضو پروژه ساخت داروی نوتوکیب سرطان افزود: تاثیر این مواد 
شــیمیایی در دوزهای بالا، تقریباً برابر با تاثیر داروهای شیمی 
درمانی اســت و حتی اگر با داروی شــیمی درمانی همراه شود، 
رژیم درمانی مناســبی برای درمان بیماری سرطان با عوارض 
کمتــری و اختصاصیت بیشــتر برای از بین بردن ســلول های 

سرطانی خواهد بود.
وی در ادامه به طراحی و تولید داروی نوترکیب برای بیماری های 
خودایمنی اشــاره کرد و گفــت: »اینترلوکین ۲۲« اما فاکتوری 

اســت که در بیماری های خودایمنــی افزایش پیدا می کند، این 
دارو طوری طراحی شــده که می تواند بــه این فاکتور متصل و 
باعث مهار عملکرد آن شــود و در نهایت باعث کاهش التهاب 
در بیماری های خودایمن مثل آرتریت روماتوئید، پسوریازیس و 

کرون خواهد شد.
این محقق دانشــگاه تهران بیان کرد: پسوریازیس یک بیماری 
خود ایمنی است که باعث رشد سریع سلول ها در پوست می شود 
و از علائم آن قرمزی، خارش و پوسته پوسته شدن پوست است. 
بیماری کرون نیز باعث التهاب در روده بزرگ و بیماری آرتریت 

روماتوئید منجر به التهاب در مفاصل می شود.
عســگریه ضمن بیان ایــن مطلب که این داروهــا در مقیاس 
آزمایشــگاهی تولید و تخلیص شده اند و فعالیت و ساختارشان 
مورد بررســی قرار گرفته است، گفت: هنوز وارد فاز بعدی نشده 
ایم اما امکان ســنجی مقیاس تولید انجام شده و با چند شرکت 

دارویی نیز مصاحبه و بیزینس پلن خود را معرفی کرده ایم.
وی تاکیــد کرد که این پــروژه در دنیا تقریباً نادر اســت و در 
ایران نیز از این و فقط از کیت های تشخیصی اینتلوکین استفاده 

می شود و در بخش دارویی کاری صورت نگرفته است.

بروز عوارض کمتر بیماری ها؛

محققان ایرانی ۲ »داروی نوترکیب« سرطان و بیماری  خودایمن ساختند

پیوند مقادیر مناســبی از نانوذرات به لاستیک، مقاومت در برابر 
خستگی این مواد را شش برابر افزایش دادند. با این کار می توان 

تایر خودرو با استحکام بالا ساخت.
به گــزارش خبرگزاری مهر، محققان نشــان داده اند که ذرات 
سفت و سخت در اطراف زنجیره های پلیمری طولانی می توانند 

استرس را در لاســتیک از بین ببرند و آستانه خستگی را شش 
برابر افزایش دهنــد. این راهبرد برای طراحی لاســتیک های 
ســفت و مقاوم در برابر خســتگی مناسب بوده و می توان از آن 

در بخش هایی نظیر لاستیک خودرو یا روباتیک استفاده کرد.
یک لاســتیک پر شــده با ذرات، کامپوزیتی اســت که در آن 
ماتریس زنجیرهای پلیمری الاســتیک توســط ذرات سفت و 
سخت مانند کربن سیاه یا سیلیس سفت شده و در کنار هم قرار 
گرفته است. ماده پرکننده می تواند مدول الاستیک لاستیک را 
از نظر اندازه چندین برابر افزایش دهد و مواد کامپوزیتی را برای 
کاربردهایی مانند لاستیک بسیار مفید می کند. با این حال، این 
کار آستانه خستگی را به میزان قابل توجهی افزایش نمی دهد.

در لاســتیک هایی کــه بــه روش هــای رایج تقویت شــده، 
ذرات ســفت و ســخت به شــدت به زنجیرهای پلیمری پیوند 
نمی خورند. محققان در دانشــگاه هــاروارد در مورد تأثیر تغییر 
این امر با اســتفاده از پلیمر پلی )اتیــل آکریلات( )PEA( پر 

شده با نانوذرات ســیلیس مطالعه کردند. هنگامی که نانوذرات 
بــا گروه های تری متیل ســیلیل، که بــه زنجیره های پلیمری 
پیوند نمی خورد، عامل دار شــد، مقاومت خستگی همانند پلیمر 
تقویت نشده بود. با این حال، گروه های ۳- )تری متیل سیلیل( 
پروپیل متاکریلات بین نانوذرات سیلیس و زنجیره های پلیمری 
پیوندهای قوی تشکیل می دهند. بنابراین این کار اجازه می دهد 
تا انرژی در یک ساختار انعطاف پذیر ذخیره شود.  این تغییر بیش 

از دو برابر مقاومت در برابر خستگی را افزایش می دهد.
محققان ســپس حجم ذرات موجود در کامپوزیت را از ۱۵ ٪ به 
۴۵ ٪ افزایش دادند. با این کار ذرات بیشتر به هم نزدیک شده 
و کامپوزیت با کارایی بالاتری می تواند فشــار را تحمل کند. در 
این شــرایط اگر یک زنجیره پلیمری بین دو ذره آســیب ببیند، 
می توان فشــار وارد شــدن را از طریق ذرات دیگر جذب کرد 
بدون این ساختار پلیمر دچار آسیب شود. این اثر تجمعی باعث 

افزایش آستانه خستگی به شش برابر می شود.

افزایش ۶ برابری مقاومت لاستیک خودرو با استفاده از نانوذرات

مدیرعامل یک شرکت دانش بنیان از آمادگی 
این شرکت برای تامین نیاز کشورهای منطقه 
و شمال آفریقا به واکسن پیشگیری از سرطان 
های ناشــی از ویروس پاپیلومای انسانی خبر 

داد.
بــه گــزارش خبرگــزاری مهر بــه نقل از 
معاونت علمی، فنــاوری و اقتصاد دانش بنیان 
ریاســت جمهوری، گروه دارویــی نیواد فارمد 
سلامت با هدف توسعه واکسن های نیاز کشور 
فعالیت خود را از آذر ۱۳۹۷ آغاز کرده اســت. 
این شرکت با هدف ارتقا سلامت جامعه، اقدام 
به تولید واکسن های انســانی کرده و در این 
راســتا با توجه به اولویت های کشوری اقدام 
به توســعه ســه واکســن آنفلوانزای فصلی، 
روتاویروس و HPV کرده اســت. همچنین 
توســعه چند محصــول جدید نیــز در برنامه 

پیشروی شرکت می باشد.
با توجه به نیاز گسترده به واکسن های انسانی 
در جهــان و محدودیــت در تولید کننده های 
منطقه و ظرفیت تولید جهانی، تمرکز شرکت 
بر توســعه بازار صادراتی محصولات از طریق 
اخــذ مجوزهای بین المللــی علی الخصوص 
مجوز سازمان بهداشــت جهانی پس از ورود 

به بازار هر محصول خواهد بود
دانش فنی تولید واکســن HPV )پاپیلومای 
انســانی( یکی از پیچیده ترین تکنولوژی های 
ساخت واکسن در دنیا است که این مجموعه 
توانسته از صفر تا ۱۰۰ ساخت این واکسن را 
بومی سازی کند. مطالعات بالینی این واکسن، 
پــس از گذراندن تســت های کنترل کیفی و 

مطالعــات پیش بالینی، در تیرمــاه ۱۳۹۸ به 
روی داوطلبان سالم آغاز شده و پس از اثبات 
اثربخشی واکســن در افزایش تیتر آنتی بادی 
و ایمن بودن آن، در اســفند ماه سال ۱۳۹۹ 
تائیدیه سازمان غذا و دارو ایران را برای ورود 

به بازار دریافت کرد.
امین قبادی، مدیرعامل شــرکت دانش بنیان 
نیواد فارمد سلامت در خصوص اهمیت ساخت 
این واکســن گفت: طی سال های اخیر طبق 
گزارش وزارت بهداشــت، سرطان دهانه رحم 
از رتبه پنجم به رتبه دوم در شیوع سرطان ها 
رســیده اســت. از آنجایــی کــه برنامه های 
تشــخیصی این ویروس، تحت پوشش بیمه 
در کشــور ما عملی نیست و همچنین واردات 
واکسن های ضد این ویروس برای ریشه کن 
کردن آن در سطح کشور، هزینه سرسام آوری 
بــه همراه دارد، می توان گفت بهترین راه حل 
برای جلوگیری از آسیب های جسمی و روحی 
این ویروس به مــردم تولید انبوه و به صرفه 

این واکسن در داخل کشور است.
وی همچنیــن مزیــت رقابتی این واکســن 
نسبت به نمونه های خارجی را قیمت پایین تر 
در عین کیفیت مشــابه آن دانست و تصریح 
کرد: ایران، ســومین کشــور تولید کننده این 
واکسن است و این جایگاه، سهم چشم گیری 
در بازار بین المللی این واکسن دارد. پیش بینی 
می شود با تولید انبوه این واکسن در سال های 
آینده، ورود سالانه نزدیک به ۵۰ میلیون دلار 

ارز به داخل کشور را شاهد باشیم.
قبادی ادامه داد: طی تلاش مســتمر جمعی 

از نخبگان جوان و اســاتید برتر دانشگاه های 
ایران و پس از انجام فاز مطالعاتی گسترده به 
مدت یک سال و دستیابی به نتایج اولیه، طرح 
تولید واکسن HPV توسط این مجموعه به 
معاونــت علمی و فناوری ریاســت جمهوری 
ارائه شــد که به عنوان طرح کلان ملی مورد 
تصویــب قرار گرفت، همچنیــن این طرح به 
عنوان ایده برتر توسط دانشگاه تهران شناخته 
شده اســت. پس از سه سال تحقیق و توسعه 
و تولید محصول در ابعاد آزمایشگاهی و نیمه 
صنعتی، این محصول آماده تولید انبوه شــد تا 

پس از تأیید کارآزمایی بالینی وارد بازار شود
مدیر عامل شــرکت دانش بنیان نیواد فارمد 
سلامت، با بیان اینکه پاپیلوگارد یک واکسن 
نوترکیــب بــرای ایجاد محافظــت کامل در 
برابر ســویه های ۱۶ و ۱۸ ویروس پاپیلومای 
انسانی است، خاطرنشــان کرد: این ویروس 
عامل حدود ۷۰ درصد ســرطان های وابسته 
به HPV اســت و واکسیناســیون به عنوان 
بهترین راه برای پیشــگیری از سرطان های 

ناشی از HPV معرفی می شود.
وی با بیان این که داده های حاصل از چندین 
کارآزمایــی بالینی جهانی در مورد واکســن 

HPV اثربخشی بســیار بالای واکسن را در 
 HPV برابــر ابتلاء به عفونت مقاوم به انواع
نشان داده اســت اظهار داشت: نمونه خارجی 
واکســن پاپیلوگارد با نام تجاری گارداسیل در 
بازار موجود اســت ولی نمونه داخلی دیگری 
ندارد. هزینه تمام شــده واکســن ایرانی یک 

چهارم نمونه خارجی است.
قبادی خاطرنشــان کرد: شــرکت ما ظرفیت 
تولید ۱۵ میلیون دوز در سال واکسن را دارد و 
می توانیم نیاز منطقه خاورمیانه و شمال آفریقا 

را کاملًا برطرف کنیم.
به گفته وی، برای اینکه واکســن HPV به 
بهترین نحو کار کند، دریافت هر سه دوز قبل 
از شــروع هرگونه فعالیت جنسی بسیار مهم 
است. همچنین، تجویز واکسن در سنین پایین 
در مقایســه با ســنین بالاتر سطح آنتی بادی 

بالاتری ایجاد می کند.
از مزیت های واکســن پاپیلوگارد می توان به 
محافظت در برابر ســایر گونه های سرطان زا 
)۳۳، ۴۵، ۳۱، ۳۵، ۵۲، ۵۸( بــه علت ویژگی 
محافظت متقاطع، تقویت سیستم ایمنی بیشتر 
و تخصصی به دلیل فرمولاســیون منحصربه 
فرد )تیتــر آنتی بادی بالاتــر( و محافظت در 

حدود ۱۱ سال اشاره کرد.
قبادی با اشــاره به شــیوع ویروس پاپیلومای 
انســانی در کشــور، تصریح کرد: بهتر است 
واکسن پاپیلوگارد در سنین ۹ تا ۱۵ سال زده 
شود و تلاش ما بر این است که این واکسن را 
به برنامه واکسیناسیون کشور واردکنیم تا همه 
بانوان ۹ تا ۱۵ سال بتوانند آن را دریافت کنند.

مدیر یک شرکت دانش بنیان اعلام کرد؛

آمادگی ایران برای تامین نیاز منطقه به واکسن پاپیلومای انسانی

 یک کارخانه نوآوری با تولید خوراک کامل دام به حوزه افزایش 
امنیت و ایمنی غذایی ورود کــرد؛ تولید این محصول می تواند 

منجر به عدم وابستگی کشور به واردات نهاده های دامی شود.
به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از کارخانه نوآوری آمپر، علیرضا 
آقا شاهی رئیس بخش تغذیه دام مؤسسه تحقیقات علوم دامی 
کشور با حضور در کارخانه آمپر ضمن بازدید از اقدامات انجام شده 
در کارخانــه نوآوری آمپر با اســتارت آپ های حاضر و مجموعه 
اقدامات انجام شــده در شــتاب دهنده آمپر لایف فعال در حوزه 

سلامت آشنا شد.
رئیس بخش تغذیه دام مؤسســه تحقیقاتی علوم دامی گفت: با 
محصول ارائه شده خوراک دام کامل سبک و سنگین »سیبا یم« 
افزایــش امنیت و ایمنی غذایی در حوزه خــوراک کامل دام در 
کارخانه نوآوری آمپر و با توفیقات به دســت آمده توسط یکی از 
کارآفرینان برتر، آقای رضا موقر، و این همکاری مشترک زمینه 
تحقق یکی از آمال صنعت دام پروری در راستای بهبود بهره وری؛ 

افزایش امنیت و ایمنی غذایی کشور فراهم شده است.
آقا شــاهی گفت: مؤسسه تحقیقات علوم دامی کشور بر اساس 

وظایف ذاتی که بر عهــده دارد، حمایت از طرح های فناورانه و 
دانش بنیان که در حوزه تأمین امنیت و ایمنی غذایی کشــورمی 
توانند نقش ارزنده ای داشته باشند را در دستور کار خود قرار داده 
است. باید توجه داشت که حدود نیمی از شیر و گوشت کشور در 
واحدهای نیمه صنعتی و خورده پا تولید می شود که این واحدها 
به دلیل عدم تمکن مالی و نداشتن زیرساخت های لازم، امکان 
بهره گیری از منابع علمی و دانش روز تغذیه را نداشته و به همین 
دلیــل نفوذ دانش در اغلب این واحدها پایین اســت. به عبارتی 
ممکن است واحدهایی بینش استفاده از خوراک متوازن را داشته 

باشند، اما امکان تهیه آن را ندارند.
وی افــزود: محصول کارخانه نوآوری آمپر »ســیبا یم« در این 
زمینه، ســبب بالا بردن نفوذ علم تغذیه در این واحدها می شود 
و بــه عبارتی دانش تغذیه را از قلب متون علمی، به خوراک دام 

منتقل و در دسترس دامدار قرار می دهد.
رئیس بخش تغذیه مؤسسه تحقیقات علوم دامی کشور در ادامه 
افزود: از سال ها پیش به همت فعالین در حوزه تولید خوراک دام، 
محصولات خوبی به بازار عرضه شده است، لکن این محصولات 

در تأمین بخشــی از کل خوراک دام مورداســتفاده قرارگرفته و 
می گیرند. خوراک کامل دام »سیبایم« که این کارخانه در بسته 
بندی استاندارد که دارای ویژگی های فنی، مجوزهای لازم ارائه 
کرده اســت می تواند تمامی احتیاجات غذایی )اعم از علوفه –

کنسانتره و مکمّل های موردنیاز و سایر افزودنی ها( گاو شیری، 
گوساله پرواری، گوسفند و بز پرواری و داشتی را )بر اساس نوع 

دام( یکجا تأمین کند.
در ادامه این نشست رضا موقر کارآفرین و تولیدکننده محصول 
افزود: استفاده دامداران )به ویژه دامدارانی که قسمت عمده نهاده ها 
را خریداری می کنند(، از سیبایم، در کنار مزایای تأمین خوراک دام 
بسیاری از هزینه های حمل ونقل و ریخت وپاش خوراک که سبب 
بالا رفتن قیمت تمام شده تولیدات دامی اعم از شیر و گوشت را 
در پی دارد، به طرز قابل توجهی کاهش می یابد. از طرفی با توجه 
بــه اینکه خوراک بخش اعظم هزینه های دامداری ها را به خود 
اختصاص می دهد و عــلاوه بر قیمت، تأمین مداوم آن، همواره 
یکی از دغدغه های دامداران اســت، محصول ســیبایم، خیال 

دامداران را نیز از تهیه و تأمین خوراک راحت می کند.
مدیر شــرکت دانش بنیان و فناور تولیدکننده »سیبا یم« ضمن 
پرداختن به قابلیت های دیگر ســیبا یم گفت: سیبا یم پیشران 
توسعه و بهره وری و تثبیت مشاغل و حتی ایجاد مشاغل جدید 
در صنعت دام پروری کشور است چراکه مزایای آن عبارت است 
از تأمین خوراک یکدست و متوازن جیره روزانه دامداری فراغت 

از تأمین بخش خشبی و کنســانتره و … که وقت و هزینه ی 
زیادی را برای دامداری ها می کند. همچنین یکپارچه شدن نظام 
خوراک دهی با توجه به کمترین تغییــر در اقلام جیره، کاهش 
هزینه های دامپزشــکی گله، افزایش درآمد به واســطه کاهش 
ضریب تبدیل، آزادســازی منابع مالی دامداری ها )ســرمایه در 
گردش موردنیاز برای تأمین خوراک(، تســویه ی مالی دوماهه 
هزینه خوراک )تنفس در پرداخته ای( و )لیزینگ فاینانس بدون 

هزینه( از دیگر مزایای این محصول به شمار می رود.
در این نشست پرویز کرمی مدیرعامل کارخانه نوآوری آمپر ورود 
به عرصه تأمین امنیت و ایمنی غذایی کشــور را یکی از اهداف 
آمپر برشمرده گفت: سیبایم ظرفیت جایگزینی مناسبی در حوزه 
تأمین خوراک دام صنایع وابســته دارد که می تواند کشــور را از 
وابستگی به واردات نهاده های دامی و استفاده از بقایای کشاورزی 
که سالانه در کشور بدون استفاده حداکثری به هدر می رود رهایی 

بخشد.
کرمی افزود: کشــور ما با توجه به جمعیت دام سبک و سنگین 
موجود در کشور سالانه به حدود ۱۸ میلیون تن نهاده های دامی 
جهت تأمین خوراک نیاز دارد و بقایای محصولات کشاورزی نیز 
حدوداً این میزان در کشور به صورت سالانه تولید می شود که با 
برنامه ریزی دقیق و منسجم می توان احتیاجات غذایی دام سبک 
و سنگین کشور را با فرآوری های مناسب تأمین و کشور را در این 

زمینه خودکفا نمود.

در یک کارخانه نوآوری؛
خوراک کامل دام توسط دانش بنیان ها تولید شد

     تازه های علم 
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P باور داریم، » قلم « مقدس اســت؛ عهـــــد می بندیم همواره آن را پاس داشته 

و پاک نگاه داریم.

P باور داریم، » حرمت و حیثیت« همگان، محترم و خدشــه ناپذیر اســت؛ رعایت 

حریم اشخاص و پاسداشت کرامت انسانی افراد را اصلی ضروری و لازم می دانیم.

 P باور داریم، » آگاهی داشتن« حقی اساسی است و از این روی، خود را متعهد می دانیم

تا در روایــت رویدادها، امانتداری صادق بوده  و با دقت و ســرعت، انجام وظیفه 

نمائیم.
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تیم رودان قهرمان مسابقات
دو و میدانی شد

گروه ورزش
 تیــم رودان عنــوان قهرمانــی مســابقات دو و میدانــی 

آموزشگاه های متوسطه دوم هرمزگان را از آن خود کرد.
به گزارش خبرورزشــی هرمزگان، این رقابت ها در پیست دو 
و میدانی خلیج فارس بندرعبــاس برگزار و تیم رودان با 44 
امتیاز قهرمان شــد ،  تیم ناحیه یک بندرعباس و رودخانه نیز 

به ترتیب با 3۶ و 18 امتیاز دوم و سوم شدند.
اسامی دوندگان در بخش انفرادی به شرح زير است:

ماده انفرادی 100متر
مصطفی تبوراک از رودان مقام اول
مرتضی رامشگر از رودان مقام دوم 

سام محمدی نژاد از ناحیه یک بندرعباس سوم
ماده 200 متر 

مصطفی تبوراک از رودان مقام اول
سام محمدی نژاد از ناحیه یک بندرعباس مقام دوم 

رضا رامشگر از ناحیه یک بندر درعباس مقام سوم
ماده 400 متر 

امیر محمد روحی از ناحیه 2 مقام اول
سینا نجفی از رودان مقام دوم

فیضل الله صالحی مقدم از ناحیه یک مقام سوم
ماده 800 متر 

هومن مجیدی از ناحیه یک مقام اول
محمد رضا زینلی از بندر خمیر مقام دوم

محب میری از بندر خمیر مقام سوم
ماده پرش طول 

امیر محمد گرجی مقام اول از رودخانه 
رضا دشتی مقام دوم از رودان 

محمد اقبال علی نیا مقام سوم از بندر خمیر 
ماده رله امدادی 

تیم رودان مقام اول
ناحیه یک بندرعباس مقام دوم

حاجی آباد مقام سوم
گفتنی اســت ، این مسابقات با حضور 11تیم »منطقه« در ۶ 

ماده برگزار شد.

**********

جدال نمایندگان هرمزگان
با حریفان در لیگ دسته دو 

فوتبال کشور

گروه ورزش
در هفته سیزدهم لیگ دسته دو فوتبال کشور تیم شناورسازی 

قشم و فولاد هرمزگان به مصاف حریفان خود می روند.
از گــروه دوم ایــن پیکارها، تیم شناورســازی قشــم از تیم 
پتروپالایش شازند میزبانی می کند، ضمن این که  تیم فولاد 
هرمزگان دیگر نماینده اســتان نیز مهمان تیم اســپاد تهران 
اســت. ضمنا شناور سازی با 23 امتیاز سوم و فولاد هرمزگان 
بــا 18 امتیاز در جایگاه هفتم گروه دوم قرار دارند، اما از گروه 
نخست این مسابقات نیز تیم شهرداری بندرعباس مقابل تیم 
شهدای رزکان کرج صف آرایی می کند. گفتنی است، نارنجی 
پوشان شهرداری بندرعباس با 13 امتیاز در جایگاه دهم گروه 
نخست قرار دارند و لیگ دسته دو فوتبال باشگاه های کشور 

با رقابت 28 تیم در دو گروه برگزار می شود.
 

**********

نشست هم اندیشی اعضای هیات 
والیبال استان هرمزگان

گروه ورزش
نشست هم اندیشی اعضای هیات والیبال استان هرمزگان در 

دفتر هیات والیبال برگزار شد . 
به گزارش روابط عمومی هیات والیبال استان هرمزگان ، این 
نشست با حضور عبدالرئوف بســتگانی ریاست هیات والیبال 
اســتان ، میثم نیک عهد دبیر هیات و مسوولین کمیته های 
هیات برگزار شد . در این نشست مسوولین کمیته های هیات 
والیبــال از برنامه ها و اهداف پیش روی خود صحبت کردند، 
ضمن این که در پایان جلسه ریاست هیات والیبال از مسوولین 

و اعضای کمیته های هیات والیبال تشکر و قدردانی کرد .

عملیات بازسازی فاز نخست 
ورزشگاه خلیج فارس

گروه ورزش
با همکاری شــرکت فولاد هرمزگان فاز نخست ورزشگاه 
خلیج فارس تعمیر و بازســازی شد. به گزارش خبرورزشی 
هرمــزگان، در فاز نخســت این ورزشــگاه رختکن های  
ورزشــگاه مورد باز ســازی قرار گرفت. زابلــی پور معاون 
اداره کل ورزش و جوانان هرمزگان در این خصوص گفت: 
ورزشــگاه خلیج فارس با همکاری شرکت فولاد هرمزگان 
همانند سالن فجر بندرعباس در سه فاز باز سازی می شود 
که جوانان هرمزگانی از ورزش و تماشــای مســابقات در 

اماکن دولتی بهره کافی و لازم را ببرند.

**********

استقبال از ملی پوشان فوتبال 
ساحلی ایران و بلاروس

گروه ورزش
مراســم اســتقبال از ملی پوشان فوتبال ســاحلی ایران و 
کشــور بلاروس با حضور مسوولان ورزش و هیات فوتبال 
استان هرمزگان برگزار شد. مراســم استقبال از سرپرست 
، ســرمربی و بازیکنــان تیم ملی فوتبال ســاحلی ایران و 
تیم ملی فوتبال ســاحلی کشــور  بلاروس با حضور روزبه 
زابلی پور معاون ورزشــی اداره کل ورزش و جوانان استان 
هرمزگان،  قاســم رنجبریان رییس هیات فوتبال هرمزگان،  
اصغر معماری دبیر هیات فوتبال اســتان،  مهدی جعفری 
رئیس کمیته فوتبال ساحلی اســتان، مجتبی ذاکری مربی 
تیم فوتبال ســاحلی فولاد هرمــزگان،  حمید رضایی پور 
ســرمربی تیم فوتبــال ســاحلی شــهرداری بندرعباس، 
حمیده ســلطانی زاده ســرمربی تیم فوتبال ساحلی بانوان 
شهرداری بندرعباس و تعدادی از بازیکنان فوتبال ساحلی 
و عوامل هیات فوتبال استان در محل فرودگاه بین المللی 

بندرعباس برگزار شد.
شایان گفتن است ، اردوی مشترک تیم ملی فوتبال ساحلی 
ایران و کشــور بلاروس به مدت 8 روز در بندرعباس بر پا 
خواهد شــد ، ضمنا این اردو زیر نظر فدراســیون فوتبال و 
به میزبانی هیات فوتبال هرمزگان برگزار خواهد شــد و در 
امر برگزاری این اردو مشــترک ، پالایش نفت بندرعباس، 
فولاد هرمزگان ،شهرداری بندرعباس و اداره کل ورزش و 

جوانان هرمزگان همکاری لازم را دارند.

**********

»بلالی پور«، 
یک نخلی با تعصب

گروه ورزش
در هفته چهاردهم لیگ برتر فوتبال شهرســتان بندرعباس 
از  ابراهیــم بلالی پور به پاس یک عمر تلاش خالصانه در 
جهت ارتقاء نام فوتبال بندرعباس قدردانی شــد. در هفته 
چهاردهم لیگ برتر فوتبال شهرســتان بندرعباس به پاس 
یک عمــر تلاش خالصانه در جهت رشــد و اعتبار فوتبال 
شهرســتان بندرعباس از ابراهیم بلالی پــور بندری  زاده 
محله نظرآباد بندرعباس تقدیر شــد.  وی در چهاردهمین 
روز از فروردیــن ماه هزار و ســیصد وچهل ، فوتبالش را از 
باشــگاه نخل آغاز کرد و در قلب خط دفاعی این تیم سال 
هــا به عنوان مدافع آخر با شــماره های 8 و 14 رهبر خط 
دفاعی تیمش بود.  بلالی پور به واســطه شــرایط شــغلی 
که داشــت چند صباحــی را در تیم توانیر  بــازی کرد اما 
قطعــا همه فوتبال دوســتان بندرعبــاس او را یک نخلی 
متعصب می دانند.   وی در سال 13۶3 ازدواج کرد و ثمره 

ازدواجش سه فرزند است.

گروه ورزش
شــورای داوری طرح های سمن های جوانان استان هرمزگان 
به ریاست مظفر مهری خادمی نسب مدیرکل ورزش و جوانان 

برگزار شد.
به گزارش روابــط عمومی اداره کل ورزش و جوانان اســتان 
هرمزگان،در این جلســه 12 طرح و برنامه ازطرح ثبت شده در 
سامانه مشارکت های اجتماعی مورد بحث و بررسی قرار گرفت.

شورای داوری که با ریاست مظفرمهری خادمی نسب مدیرکل 
ورزش و جوانان در دفتر وی تشکیل شد با حضور عامری معاون 

امور جوانان ، زارع رئیس گروه مشارکت های اجتماعی، احمدی 
کارشناس ســازمان های مردم نهاد ، سالاری معاون حراست 
اداره کل و...طرح و برنامه های ســازمان های مردم نهاد مورد 

بررسی قرار گرفت.
لازم به ذکر اســت 12طرح و برنامه بــه مبلغ کل 000/000/ 
1000ریال از ســازمان هــای مردم نهاد در شهرســتان های 
بندرعباس ، قشم ، حاجی آباد ، رودان ، بستک و جاسک طرح 
پیشنهادی خود را در سامانه سازمان های مردم نهاد ثبت رسانده 

بودند حمایت شد .

برگزاری شورای داوری طرح های سمن های جوانان استان هرمزگان

گروه ورزش
هفته چهاردهم لیگ برتر بســکتبال کشور عصر 
امروز تیم بســکتبال فولاد هرمــزگان برابر رعد 
پدافند هوایی به نخســتین پیروزی خود دســت 
یافت. در این دیدار شــاگردان هنگام پور با نتایج  
» 19  بر 14، 22 بر 9، 19 بر 13« توانســت در 
کوارتر های اول، دوم و چهارم و تیم رعد پدافند 
در کوارتر سوم با نتیجه 18 بر 1۷ به برتری دست 
یابنــد و در مجموع تیم فولاد هرمزگان با نتیجه 

۷۷ بر 54 از ســد تیم رعد پدافند هوایی مشــهد 
عبور کند.

در ایــن دیدار مارکو پروویچ بــا 19 امتیاز و امید 
قــاری نژاد، محمــد امین دهقــان زاده و صارم 
جعفری با ۶ ریباند عنوان برترین بازیکنان فولاد 

هرمزگان را در این دیدار بدست آوردند.
با ایــن نتیجه تیم فولاد هرمــزگان با 15 امتیاز 
بــه رده یازدهم جدول رده بنــدی صعود کرد و 
پنجشنبه 28 دی ماه در ســالن فجر بندرعباس 

میزبان تیم مس رفسنجان است.

ثبت نخستین پیروزی سروقامتان فولاد هرمزگان در بندرعباس

بغض شاگردان هنگام پور ترکید

گروه ورزش
مشــاور ورزشی کمیســیون فرهنگی و اجتماعی شــورای اسلامی 

شهرستان بندرعباس منصوب شد.
طی حکمی از ســوی عیسی عباســی رییس کمیسیون فرهنگی و 
اجتماعی شــورای شهرســتان  بندرعباس، مجتبی ذاکری نانگی از 
مربیان به نام فوتبال و فوتبال ســاحلی هرمزگان به عنوان مشــاور 
ورزشی کمیســیون فرهنگی و اجتماعی شورای اسلامی شهرستان 

بندرعباس منصوب شد.
در حکم مجتبی ذاکری آمده اســت: نظر به مراتب و تجارب ارزنده 
شما و با عنایت به شناختی که از قابلیت های فکری و توانمندی های 
ارزشــمند تان دارم ، جنابعالی را به عنوان مشاور ورزشی کمیسیون 

فرهنگی و اجتماعی شورای اسلامی شهرستان بندرعباس منصوب 
می نمایم. امید اســت با بهره گیری از ظرفیت هــای لازم در امور 
محوله نقش آفرین باشید. شایان گفتن است ، قهرمانی در مسابقات 
فوتبال ســاحلی کارگری جهان و مسابقات استان هرمزگان و یازده 
مقام قهرمانی، دو نایب قهرمانی و دو مقام سومی مسابقات کشوری 
و اســتانی و هدایت تیم فولاد هرمزگان در لیگ برتر فوتبال ساحلی 
باشگاه ایران، برترین مربی سال 1400 فوتبال ساحلی از نظر کانون 
مربیان ایران، برترین مربی لیگ برتر ســاحل 1402 مشــاور سابق 
رییس هیات فوتبال هرمزگان ، مســوول سابق برگزاری مسابقات 
کشــوری هیات فوتبال اســتان و رییس کمیته مینی فوتبال استان 

هرمزگان از مهمترین سوابق ورزشی  مجتبی ذاکری نانگی است.

پر افتخار ترین مربی فوتبال ساحلی مشاور ورزشی شد

گروه ورزش
از سری مسابقات هفته سیزدهم و پایانی نیم فصل نخست لیگ 
دسته دوم فوتبال کشور تیم های اسپاد تهران و فولاد هرمزگان 

در ورزشگاه بعثت تهران به مصاف هم رفتند.
در ایــن دیدار که با نتیجه 1 بر 1 به ســود تیم اســپاد تهران 

پایان یافت برای فولاد هرمزگان یک پنالتی مسلم گرفته نشد و 
حمیدرضا دیوسالار گل تساوی فولاد هرمزگان را به ثمر رساند. 
گفتنی اســت، تیم فولاد هرمزگان با کســب 19 امتیاز در رتبه 
هفتم نیم فصل نخســت گروه دوم ایســتاد و 24 بهمن ماه در 

بجنورد مهمان تیم اترک خواهد بود.

حق شاگردان کریمیان پایمال شد

ندای هرمزگان - محمد قره گزلو  
قهرمان سوپر لیگ اندونزی بازیکن توانمند و باتجربه فوتسال 

کشورمان راهی تیم فولاد هرمزگان شد.
وی سابقه  ی 9 سال حضور در تیم  ملی فوتسال ایران، حضور 
در 15 دوره از مسابقات لیگ برتر ایران، زننده ی 21 گل و 11 
پاس گل در ده بازی از بازی های لیگ عراق، حضور به عنوان 

اولین لژیونر ایرانی در کشور اندونزی و قهرمانی به همراه تیم 
پوساکا آنجلز در سوپر لیگ اندونزی را در کارنامه ورزشی اش 

به ثبت رسانده است.
گفتنــی اســت ، قلی زاده در نیم فصــل دوم به طور حتم می 
تواند به تیم صدرنشــین فولاد هرمزگان در لیگ برتر کشــور 

کمک شایانی کند.

زهرا قلی زاده 
قهرمان سوپر لیگ اندونزی به تیم فوتسال بانوان فولاد هرمزگان پیوست

گروه ورزش
سرپرست فدراسیون شطرنج طی حکمی ایرج رستمی را به عنوان 

سرپرست هیات شطرنج استان هرمزگان منصوب کرد.
بــه گزارش روابط عمومــی اداره کل ورزش و جوانان هرمزگان، 
با پیشــنهاد مدیرکل ورزش و جوانان استان و موافقت فدراسیون  
شطرنج،  ایرج رستمی تا زمان برگزاری مجمع انتخاباتی به عنوان 

سرپرست هیات شطرنج استان هرمزگان منصوب شد. 

در حکم شــادی پری سرپرســت فدراســیون آمده : شایســته 
اســت اداره امــور هیــات و اعمــال ضوابط و آییــن نامه های 
مرتبط بــا هماهنگــی اداره کل ورزش و جوانان و فدراســیون 
خصــوص  در  لازم  اقدامــات  وقــت  اســرع  در  شــطرنج، 
برگزاری مجمــع انتخاباتی ریاســت هیات را معمــول فرمائید.                                                                                                         
امید اســت با اتکال به خداوند منان و بهره گیری از توانمندیهای 

موجود استان هرمزگان در امور محوله موفق و پیروز باشید.

انتصاب سرپرست هیات شطرنج استان هرمزگان

ندای هرمزگان - شهناز خوش
در چهارچوب هفته چهاردهم رقابت های لیگ 
برتر بسکتبال باشــگاه های کشور ، تیم فولاد 
هرمزگان مقابل رعد پدافند مشــهد صف آرایی 

کرد و این تیم را با شکست مواجه نمود.   
تیــم فولاد هرمزگان در هفتــه چهاردهم لیگ 
برتر بسکتبال کشور در سالن فجر بندرعباس به 
مصاف رعد پدافند مشــهد رفت و بعد از سیزده 

هفته اولین برد خود را جشن گرفت. 
تا قبل از این دیدار تنهــا نماینده هرمزگان در 
رقابت های لیگ برتر بســکتبال باشگاه های 
کشــور تیم فولاد هرمزگان که  بــا 13 امتیاز 
در مــکان دوازدهم و رعد پدافند مشــهد با 14 
امتیاز در جایــگاه یازدهم جدول رده بندی قرار 
داشــتند و پیروزی در این بازی برای دو تیم از 
اهمیت بالایی برخوردار بود. گفتنی اســت، در 

پایان شــاگردان رضا هنگام پــور در تیم فولاد 
هرمزگان با نتیجه ۷۷ بر 54 به برتری دســت 
یافت تا اولین پیــروزی نماینده هرمزگان رقم 
بخورد. مســابقات لیگ برتر بسکتبال مردان با 
حضور 12 تیم  به صورت دوره ای برگزار خواهد 
شــد و تیم های اول تا هشتم به مرحله پلی آف 
صعود می کنند تا در پایان تکلیف تیم قهرمان 

مشخص شود.

بسکتبالیست های فولاد هرمزگان اولین پیروزی را کسب کردند  

ی هرمزگان ندا


